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INTRODUCTION. 

We recently produced a paper giving an update of our knowledge 
and understanding of poltergeist phenomena, especially those 
we have had an opportunity to study i n Canada. As noted there, 
many of the day-to-day cases are r e l a t i v e l y t r i v i a l , and i t 
is a comparatively easy task to unravel the problems and arrive 
at a solution. I t i s probable that some of these cases, at 
least, i f not dealt with at an early stage, l i k e a fever or 
infectious illness,would have become blown up into something 
much more complicated and d i f f i c u l t to unravel. 

Some such cases, having come to the attention of the media, 
have become overlaid with so many other factors that i t has 
become almost impossible to discover the truth of what r e a l l y 
happened and^generally speaking,serious investigators shy away 
from them, simply because i t i s almost impossible to disentangle 
truth from f i c t i o n . Also,many people become committed to one 
explanation or another, and so controversy rages among the 
investigators as well as those to whom the events happen. 

One such case i s the story of the mysterious events that have 
happened at Borley Rectory over the years. Borley i s a small v i l 
a hamlet r e a l l y , i n the county of Suffolk i n the south eastern 
corner of England. The events centred around the Rectory, the 
home of the Anglican Vicar of the l o c a l church. I t should be 
noted that the appointment of a l o c a l v i c a r u n t i l very recent 
years, and i n some cases s t i l l does, rests with the l o c a l 
landowners, usually those who own what are known as glebe lands, 
or church lands. These l o c a l magnates have the complete say 
as to who s h a l l become the l o c a l vicar, provided he i s properly 
q u a l i f i e d and ordained,of course. The l o c a l landowners i n t h i s 
case were a family named B u l l , and for some generations members 
of that family were functioning as the l o c a l rectors. 

The s t o r y o f B o r l e y Rectory has been the subj e c t o f many 
books, and endless magazine and newspaper a r t i c l e s , as well 
as more serious papers i n the various parapsychological 
journals i n the world. The story i s not only extremely wellknown 
to parapsychologists, but to most members of the general 
public i n England, and to some extent i n North America. 

Even though the Rectory has been non-existent^ since February 
1 9 3 9 , when i t was t o t a l l y destroyed by f i r e , the s i t e has been 
a mecca f o r people hoping that some ghostly manifestations might 
s t i l l occurr; and indeed, many allege that some of the phenomena 
previously experienced i n the Rectory now take place i n the 
adjacent Anglican Church. People s t i l l take tape recorders 
into the Church at night and record noises which they state are 
supernatural i n o r i g i n and part of the t o t a l 'haunting' of 
the Rectory. We i n fact received one such recording only a 
few months ago. 



Travel agents are always looking f o r novelty i n planning 
holiday packages, and several agencies now o f f e r tours of 
haunted s i t e s , p a r t i c u l a r l y of s i t e s i n England where st o r i e s 
of ghosts haunting s t a t e l y homes abound. Top of the l i s t 
on many such t r i p s i s a v i s i t to the s i t e of Borley Rectory. 

Despite a l l the research that has been done on t h i s p a r t i c u l a r 
haunting, and despite a l l the seepticism that such research has 
aroused, many people s t i l l believe that Borley Rectory was, 
and s t i l l i s , the most haunted s i t e i n history. 

We ourselves remember the Rectory becoming known to the general 
public during the 1930's when the l i v i n g was i n the incumbency 
of the Rev. Lionel Foyster, and at the time when the famous 
'ghost hunter 1,Harry Price ,made headline news i n the Daily Mirror 
newspaper with his investigations and alleged discoveries at the 
s i t e . Borley became a household word. 

Later, i n the 1950's we had opportunity to learn more 
about the 'goings-on' i n the company of Mr. Trevor H a l l , who 
was conducting an investigation on behalf of the B r i t i s h Society 
f o r Psychical Research into the a c t i v i t i e s and experiences of 
the Rev. and Mrs. Lionel Foyster during t h e i r term there. We 
v i s i t e d the s i t e , the Church, and the various places of interest 
connected with the l i f e of Mrs. Foyster a f t e r theyleft the 
Rectory, and a f t e r Mr. Foyster had died. We met people who had 
known her, and the children she had l e f t behind when she went 
to the U.S.A. As a re s u l t of t h e i r investigations, and 
p a r t i c u l a r l y those of Trevor H a l l into the l i f e and background 
of Marianne Foyster the B r i t i s h Society f o r Psychical Research 
f e l t they had f i n a l l y l a i d to rest the ghosts of Borley. But 
i t was not to be soi 

Incidentally, i t was as a re s u l t of that investigation by Mr. 
H a l l who was also under supervision by George Owen i n h i s 
conducting of telepathy tests f o r a Fellowship at T r i n i t y College, 
that we ourselves became es p e c i a l l y interested i n po l t e r g e i s t 
phenomena, and i t was as a re s u l t of a dir e c t suggestion by 
him that a study was undertaken by George Owen to review a l l 
the p o l t e r g e i s t l i t e r a t u r e available. The unspoken thought was 
that we might f i n d that a l l other cases were as patently fraudulent 
as Trevor believed that Borley was, but i n the event i t turned 
out the opposite. Borley i s unique i n i t s complications and 
admixture of truth and fraud. But the matter rested i n a 
sort of 'no-man's' land f o r many years, believers continuing 
to press t h e i r case that Borley was indeed haunted, and the 
sceptics maintaining that the whole thing was a fraud from 
st a r t to f i n i s h . 

In the f a l l of 1978, here i n Canada, we had a further opportunity 
to explore t h i s i n t e r e s t i n g story. We were able to have 
conversation with Marianne Foyster, and record her version 
of what had happened. We were given a grant by the electors 
to the Perrot Warwick Fellowship of T r i n i t y College, Cambridge, 
and we submitted a report to them, and to the Journal of 



However, we had promised Marianne Poyster that we would not 
publish her story i n any other form u n t i l a f t e r her death, f o r 
reasons which w i l l become obvious when reading the report, 
and we have honoured that promise. Now, however, Marianne 
has died, at the age of 86, and we f e e l we can make her story 
known, and have i t added to the 'soap opera' that has been 
created from the story of Borley Rectory. 



THE LEGEND OF BORLEY RECTORY. 

Borley Rectory was b u i l t i n the year I863 and destroyed by f i r e 
i n February 1939• a r e l a t i v e l y short l i f e f o r a house of that 
size and nature i n England - a mere 76 years. But a great 
deal of p u b l i c i t y was crammed into that short time, leaving 
i t with the reputation of having been the most haunted house 
i n England. Borley i s a small v i l l a g e , not much more than 
a hamlet, i n the county of Suffolk; i t i s an a g r i c u l t u r a l 
d i s t r i c t , which has been very prosperous i n previous centuries 
owing to the wool trade. However, at the time of the I n d u s t r i a l 
Revolution,some 40 years e a r l i e r than l863,when the incumbent 
Rector b u i l t the Rectory the centre of the wool trade had been 
moved to the north of England. The damp climate in Yorkshire 
was more suited to the new processes of carding, spinning and 
weaving the wool. Consequently Suffolk, and the surrounding 
area. , which had been among the most densely populated part 
of England,was suffering a decline; the population was waning, 
the great ornate churches which had been b u i l t by the 'wool barons' 
were h a l f empty and the countryside was returning to a quiet 
a g r i c u l t u r a l existance. 

The hi s t o r y of Borley f a l l s roughly into f i v e sections - the 
period from I863 - 1927 when i t was inhabited f i r s t by the Rev. 
Henry B u l l , who b u i l t the house, and then variously by his 
daughters and his son, the Rev. Harry B u l l , who succeeded his 
father as Rector of the parish. 

During the l a t t e r part of 1928 and the f i r s t six months of 
1929 the Rectory was l i v e d i n by the Rev. E r i c Smith and his 
wife, newcomers to the d i s t r i c t , and recently returned from 
India, where they had l i v e d f o r some years. The Rev. Smith's 
health occasioned t h e i r return to England, and Borley was t h e i r 
f i r s t l i v i n g i n England. 

When the Smiths l e f t both the Rectory and parish i n 1930 the 
l i v i n g remained vacant f o r s i x months, and then the Rev. Lionel 
Foyster, a cousin of the B u l l family was offered the l i v i n g . 
The Rev. Foyster was a man i n his middle years, and l i k e Mr. 
Smith had had to return from an overseas l i v i n g to England 
f o r health reasons. He and his young wife had been l i v i n g 
i n Nova Scotia, Canada, and they brought with them a small 
c h i l d , Adelaide. The Rev. Foyster was plagued with a p a r t i c u l a r l y 
v i r u l e n t form of rheumatism. 

During the two l a t t e r incumbencies, that of the Smiths and 
Foysters, much p u b l i c i t y was given to the stories of the events 
that were happening i n the Rectory, and the Smiths, through t h e i r 
d a i l y newspaper, the Daily Mirror,sought the help of psychic 
researchers. A well-known researcher of the time, Harry Price, 
was commissioned by the newspaper to investigate the hauntings, 
and to him we owe much, i f not a l l , of the p u b l i c i t y that arose. 
He subsequently wrote two books about the Rectory - The Most  
Haunted House i n England, and The End of Borley Rectory (19^6). 



Harry Price was a well known and p r o l i f i c psychic .journalist 
and i t i s probably right to emphasise that he was f i r s t and 
foremost a journalist, and his research was secondary to t h i s . 
He founded his own Research organisation - The National 
Laboratory of Psychical Research, l a t e r called the University 
Council f o r Psychical Investigation (though t h i s organization 
had nothing at a l l to do with London University). He was 
a foreign research o f f i c e r f o r the American SPR and had conducted 
a great number of investigations into the work of famous mediums -
i n f a c t he l a r g e l y specialized i n working with mediums. 
His entry into the Borley story was c r u c i a l and responsible 
f o r the tremendous notoriety of the whole story. 

In 1935 the Foysters l e f t the Rectory and the new rector asked 
the permission of the Bishop to l i v e elsewhere. The place 
was so notorious; as well as being greatly rundown and 
delapidated,it was an unattractive home* The parish was 
shortly to be combined with another, and so the new rector took 
up his residence at Liston. In 1937. a f t e r the Rectory had 
been empty f o r eighteen months Harry Price rented i t f o r 
a year and moved i n teams of investigators to see i f they 
could solve the mystery of the hauntings. This, of course, 
was done with a l l due p u b l i c i t y through the newspapers with 
which Price was associated. Advertisements were placed i n 
the papers asking f o r people to volunteer f o r a continual rota 
of investigators, and some 48 people were chosen. The leaders 
of t h i s team were a Mr. S.H. G l a n v i l l e , his son, Roger,, and 
Mr. Mark Kerr Pearse. During t h i s period also the story 
i s enlarged and changed through the planchette writings of 
Mr. G l a n v i l l e ' s daughter, Helen. 

F i n a l l y , when Price's tenancy lapsed at the end of his 
year of investigations the rectory was bought by a Captain 
Gregson in December 1938, and i t was destroyed by f i r e i n 
mysterious circumstances at midnight on February 27th 1939. 
It was subsequently discovered that Captain Gregson had an 
unfortunate history where f i r e s were concerned. Many of 
his properties had been destroyed i n t h i s way, and he collected 
handsomely on the insurance! 

But burning the Rectory did not destroy the legend, so 
powerful had i t become during the previous years as a res u l t 
of a l l Price's p u b l i c i t y . Even today, i n 1986, people s t i l l 
v i s i t the s i t e , groups of people band together to investigate 
the ruins, and many of the poltergeist phenomena have been 
alleged to be transferred to the church i t s e l f . People spend 
nights i n the church tape-recording a l l the noises they hear, 
and controversy s t i l l rages. 

In 1944 the ruins of the rectory were f i n a l l y demolished, 
and during t h i s demolition Price was around and photographed 
a brick which he alleged was paranormally l e v i t a t e d . He 



was accompanied at that time by a reporter from the American 
magazine LIFE. 

So what were the strange and mysterious happenings going 
on at t h i s quiet country Rectory that led to i t having an 
international reputation f o r haunting? 

We w i l l give a b r i e f outline of the events i n chronological 
order. 

The period when the B u l l family was i n residence was between 
I863 and 1927. The family had b u i l t the property, and owned 
i t , and subsequent Rectors who l i v e d there were given the 
l i v i n g by the members of the B u l l family. The l a s t two 
daughters, the Misses B u l l were s t i l l around i n the 1950's and 
were interviewed by various investigators. During t h i s 
period the haunting followed the l i n e s of what one might 
c a l l a t r a d i t i o n a l ghost story, very t y p i c a l of many of 
the stories b u i l t around the larger homes i n a great part 
of r u r a l England. People walking the u n l i t country roads 
on moonlight nights would report seeing phantom coaches, 
pulled by headless horses, or driven by headless coachmen, 
and these 'ghosts' were seen on the roads leading to Borley. 
There was also a legend, subsequently proved to have no foundation 
i n fact, that the Rectory i t s e l f was b u i l t on the s i t e of an 
old monastery. Although i t was not b u i l t on such a s i t e , 
i t would not have been remarkable i f i t had, as that d i s t r i c t 
had been f u l l of churches, monastries, and nunneries during 
the previous two or three hundred years, and the whole area 
abounds i n stories of ghostly nuns and monks. The p a r t i c u l a r 
story attached to t h i s (non-existent) monastery was again a 
f a i r l y well-used story - that of a monk and nun f a l l i n g i n 
love and running away together. They were caught, the monk was 
hanged, and the nun was bricked up i n the walls of her nunnery. 
There was a nunnery at Bures some 8 miles away from Borley. 
But there i s no evidence f o r the truth of t h i s story. However 
the nun was among the regular 'ghosts' seen around the Rectory. 
There were variations on the story, one was that the ghost 
was the ghost of Arabella Waldegrave (of the noble family of that 
name) brought against her w i l l to Borley, another that i t was 
the ghost of a maidservant that the Rev. Henry B u l l had ravished 
and then murdered. There was also a story that the ghost was 
'old Amos' a previous gardener, and the ghost of Harry B u l l himself 
was said to have been seen. During the B u l l incumbency the 
ghost of the allegedly bricked up nun, plus the phantom coaches,' 
and headless horses were the favourites. As we have said these 
types of story abound a l l over England, and e s p e c i a l l y i n the 
more remote r u r a l areas of the Eastern parts of England. No 
v i l l a g e , no large house of any standing or age, i s without i t s 
legend. One of us ( I r i s Owen) who l i v e d her childhood in 
r u r a l eastern England remembers a number of such stories attached 
to her own l o c a l i t y . I f t h i s were a l l that happened at Borley 
the place would have long been forgotten. 



The story becomes more int e r e s t i n g when we look at the Smith 
incumbency. By 1927 there were no more members of the B u l l 
family to serve as Rector, and the two Misses B u l l , i n whose 
g i f t the l i v i n g was vested, offered the charge to the Rev. 
E r i c Smith and his wife, a c h i l d l e s s couple. Mr. Smith took 
holy orders late i n l i f e , while he was working i n India, and 
subsequently his health f a i l e d him, and he was compelled to 
return to England. They were assigned to Borley and l a t e r 
Mrs. Smith r e c a l l e d f o r investigators how appalbd she was at 
her f i r s t sight of the Rectory. (Perhaps one should explain 
that although the Rectory and the g i f t of the l i v i n g belonged to 
the members of the B u l l family, the rectors were also under 
the j u r i s d i c t i o n of the Bishop, and i f he accepted the l i v i n g 
on t h e i r behalf, they had to accept i t l ) . Mrs. Smith 
described the Rectory as being an enormous house, with 23 
rooms, connected by 3 staircases on the two main f l o o r s , with 
considerable cellerage i n the basement, and storage room i n 
the roof. There was no central heating, no gas, or e l e c t r i c i t y , 
or main water. The water supply was a well i n theyard. 
The house v/as cold, draughty and depressing. I t was i n a 
considerable state of disrepair, and infested with rodents. 
Attached was a cottage, stables, harness rooms, and there 
were nine acres of garden* . I t was a daunting prospect f o r 
an•elderly couple coming straight from the warm climate of 
India, and the comparative luxury of the l i f e of an Englishman 
i n the days of the Raj J 

The Smiths, being new to the d i s t r i c t , of course were unaware 
of the s t o r i e s of the hauntings, but they cannot have been 
l e f t long i n ignorance. Everyone i n the l o c a l i t y knew the 
s t o r i e s , and the Smiths hired a very impressionable l o c a l g i r l , 
who was well aware of the history. They laughed at the t a l e s 
of ghosts and ghostly a c t i v i t i e s , but they worried over the f a c t 
that t h e i r parishioners might refuse to come to the rectory f o r 
meetings because of i t s reputation. So, i n t h e i r naivete they 
decided to approach a psychical research society, hoping to 
obtain an authoritative verdict that there was nothing s i n i s t e r 
about the place, and hoping to reassure t h e i r f e a r f u l 
parishioners. So they wrote to the Daily Mirror newspaper 
asking f o r help i n contacting such investigators and fof 
course ,they got Harry Price and a reporter Mr. Wall. Not 
only were the hopes and intentions of the Smiths u n f u l f i l l e d , 
but a spate of physical phenomena of many kinds immediately 
broke out around the astonished and bewildered couple. 

Hordes of curious sightseers descended upon them, even motor 
coaji tours were run to see the "Borley Ghost". The whole 
si t u a t i o n got out of control. 

But the picture i t s e l f had changed from the kind of hauntings 
reported i n the B u l l ' s time. Mr. Smith f i r s t reported the 
sound of slow dragging footsteps across the f l o o r of an unoccupied 
room. A mysterious l i g h t appeared i n one of the windows, 
shining from an unoccupied room, and where there was no l i g h t . 
Whisperings and voices were heard i n thin a i r , with no7one 
present. Ghosts were seen, nuns, coaches, and other f i g u r e s . 



Objects were moved, i n some cases hurled about - a candlestick 
was hurled downstair and smashed against the stove, and other 
small objects, mothballs, pebbles, and the l i k e . B e l l s rang 
of t h e i r own v o l i t i o n . The Rectory was f i t t e d with old-fashioned 
type bells', a rope would be pulled in the various rooms, and 
the b e l l would rin g i n the kitchen. These b e l l s were constantly 
ringing of t h e i r own accord. Knockings were heard i n the 
walls and coming from the back of a mirror. 

Price and his assistants were f u l l y involved i n the investigations 
at t h i s stage, and every event was being reported f a i t h f u l l y 
i n the d a i l y newspapers. The sit u a t i o n was t o t a l l y out of hand. 

The Smiths found i t unbearable, and managed to persuade 
the Bishop to move them, and i n the middle of 1929 they moved 
out. The Rectory was vacant f o r about six months. 

It w i l l be noted that,whereas during the time the Bulls l i v e d 
in the house the events reported were mainly reports of ghosts, 
during the time the Smiths were in residence the phenomena 
were predominantly of the poltergeist type, mixed with some 
reports of ghosts having been seen. Also, the s i t u a t i o n 
having become known to many people, including Harry Price, 
the chances of any newcomer to the Rectory not being aware 
of the hi s t o r y were non-existent. When the Foysters 
arrived i n 1930 they could not have f a i l e d to have been 
made aware of a l l the goings on. 

I t i s important f o r the reader to be aware of the circumstances 
under which the reporting of the events at Borley during 
the Foyster incumbency was done. During the time of the Bulls, 
any knowledge of the reputed hauntings was conveyed by 
word of mouth, l o c a l gossip, stories etc, and nothing was 
printed. The Smiths called i n the news media, and a l l of 
the events that happened during t h e i r time were reported 
to the newspapers through P r i c e . Things were done d i f f e r e n t l y 
f o r the Foysters. The Rev. Foyster kept a diary of the 
happenings and,although he i n i t i a l l y sought the help and advice 
of Harry Price, Price did i n f a c t pay only one v i s i t (perhaps 
two) to the Rectory during the whole period of the Foyster 
tenancy. On that f i r s t v i s i t he accused Marianne Foyster 
of producing the phenomena herself, and she was so outraged 
by t h i s suggestion that she refused to have him i n the house 
again. A f t e r Foyster's death, and a f t e r Marianne had l e f t 
the Rectory, Price got hold of the manuscript of Foyster's 
diary and reprinted i t under the t i t l e beforementioned The  
Most Haunted House i n England. Price himself did not witness 
any of the phenomena he so graphically describes i n the book, 
he merely rewrote Foyster's accounts. Foyster wrote two 
manuscripts, the f i r s t diary he sent to Price f o r comment, 
and c r i t i c i s m . Price kept i t f o r some time, and when asked 
f o r i t s return he claimed he lad l o s t i t . Foyster then rewrote 
the manuscript, which accounts f o r some discrepancies i n 
the accounts, and a f t e r Foyster's death i t was l e f t to 
his sister, from whom Price subsequently obtained a copy. 



So i t w i l l be seen thatjalthough Price wrote his two b e s t - s e l l i n g 
books i n a manner which might lead the reader to believe that 
he was present and aware of the phenomena that happened on a day-to 
day basis, i n f a c t the books were written well aft e r the event, 
and Price had not been a witness to anything that had happened. 

Foyster kept his diary from the very f i r s t day that the family 
moved to Borley, and he recorded that on that very day he, 
his wife, and l i t t l e Adelaide he^rd strange footsteps around 
the house, and a voice c a l l i n g "Marianne dear". (Adelaide 
was two and a h a l f years old at that time). Foyster was a man of 
about 6 0 , badly crippled by chronic a r t h r i t i s . His health 
deteriorated s t e a d i l y from the time he came to England. He 
was greatly l i k e d and respected i n the neighbourhood, and was 
described as "a d e l i g h t f u l , t y p i c a l cultured parson, of the 
best type, a scholar, a Cambridge (Pembroke College) M.A. 
and much travelled." Marianne Foyster, his wife was aged between 
25 and 3°> p h y s i c a l l y att r a c t i v e ; she was a redhead, and 
to a l l appearances i n excellent health. 
The phenomena started i n the time-honoured way. The f o o t f a l l s 
were followed by other noises, the b e l l s rang again without 
human hand to p u l l the ropes, bottles, and small pebbles were 
hurled down the staitcase well. Perfumes would f l o a t into the 
house, mysterious writings appeared on the walls, furniture 
was moved, objects disappeared, indeed a l l the c l a s s i c types of 
p o l t e r g e i s t phenomena with which the reader i s now f a m i l i a r 
were alleged to have occurred. Some of these were supposed to 
have been witnessed by v i s i t o r s and neighbours. Concurrently 
also the regular ghosts appeared, the nun, the headless horses, 
the ghost of Harry B u l l and so on. One v i s i t o r to the 
Rectory figures prominently i n the diary of the occurrences. 
This was a young man by the name of Edwin Whitehouse. He was 
a young man who had suffered severe shell-shock during the 
f i r s t World War, and was i n something of an emotional and 
nervous state. He and Foyster became friends, and as Edwin 
was i n a state of great indecision about his s p i r i t u a l state 
of mind, they had many discussions. Edwin eventually joined 
a Benedictine community of monks. During the time he stayed 
with the Foysters i t i s recorded that poltergeist phenomena 
were at t h e i r height, and his name figured prominently i n some 
of the wall writings. 

Apart from the 'goings-on' at the Rectory i n the realm of 
p o l t e r g e i s t phenomena, Mrs. Foyster excited the curiousity, 
and sometimes censure, of the l o c a l population. While Lionel 
Foyster was the t y p i c a l country parson, she was f a r from being 
the t y p i c a l country parson's wife* A t t r a c t i v e and l i v e l y , 
l i f e i n a country v i l l a g e obviously bored her, and she took 
every opportunity to escape. She was fond of taking t r i p s to 
London, and f o r a time set up a flower shop i n partnership 
with a certain manjMr. D'Arles, whose son she was also looking 
af t e r . The Foysters were fond of children, and had none of 
t h e i r own, Adelaide was adopted - more about her l a t e r . Mrs. 
Foyster adopted children privately, and also through the l o c a l 
Church of England Children's Society. I t should be remembered 



to 

that i n the 193°'s i t was considered a s o c i a l disgtrace f o r 
s/ingle g i r l to give b i r t h to a baby out of wedlock, and 
i t was common f o r these g i r l s to go to a special home f o r 
the delivery of the baby, and leave without i t - the baby being 
subsequently p r i v a t e l y adopted. Adoption laws were much more 
lax then than they are today. Marianne Foyster, i t was reported 
by the v i l l a g e r s , had many strange babies around the place, 
and the rumour was that she was engaged i n the business of 
'baby farming'. She, f o r her part, despised the v i l l a g e r s , 
as a l o t of old gossips, and had l i t t l e patience with them. 

While they were at the Rectory the Rev. Foyster's health 
st e a d i l y deteriorated, u n t i l by 1935 he was almost t o t a l l y 
crippled and unable to continue to serve his parish. They 
l e f t the Rectory, and subsequently moved around various v i l l a g e s 
in Norfolk and Suffolk. Lionel Foyster died i n 1945 
of his a r t h r i t i c complaint, he was in f a c t 67 years old when 
he died, so that although he was stated to have looked 60 
when at Borley, he was i n fact only 52 or 53J undoubtedly 
his i l l n e s s made him look much older. Marianne was born i n 
1899. so she was only 32 years old i n 1931-

A f t e r the Foysters l e f t the Rectory i t remained vacant, 
as we have said, and Harry Price set up his investigating teams 
to explore the hauntings. He was to publish his f i r s t 
book'on Borley i n 1940, while the Rev. Foyster was s t i l l a l i v e , 
but l i v i n g t o t a l l y crippled and an i n v a l i d i n the remote 
r u r a l areas of Suffolk. His l a t e r book, The End of Borley 
Rectory was not published u n t i l a f t e r Foyster's death, i n 1946. 

Price took over the now empty Rectory f o r a year and a half 
from May 1937. and inserted advertisements i n newspapers f o r 
investigators to take part i n round-the-clock investogations 
of t h i s most haunted house. Some 48 people were chosen f o r 
t h i s team, the leaders of which appear to have been a Mr. 
S.H. G l a n v i l l e , his son Roger G l a n v i l l e , and Mr. Mark Kerr-Pearse. 
Price produced a sort of 'do-it-yourself' guide f o r his team 
on how to act when investigating these strange phenomena. 
Itwas called the Blue Book, and was, of course, f u l l of suggestions 
and ideas as to what they might expect to see. Putting on 
one side the various taps, cracks, thumps and r u s t l i n g s reported 
by the team we are struck by the paucity and insignificance of 
most of the phenomena they reported. But there were a number 
of clear-cut events which those experiencing them attributed 
to a paranormal cause. For instance there was an occasion when 
a p i l e of books, which had been c a r e f u l l y placed and attached 
to an e l e c t r i c c i r c u i t , which would r i n g a b e l l when disturbed, 
was i n fact disturbed. But there was also some doubt as to 
whether a stray cat that had been ejected from the house previously 
might not have managed to return and thus be responsible. 

Perhaps the most s i g n i f i c a n t feature of t h i s period of 
investigation was the series of seances and table-rapping 
sessions which were conducted by some of the leading investigators. 
In the manner with which we have become f a m i l i a r in the 

" P h i l i p experiment"a table was used f o r communication and questions 
were asked that required a 'yes' or 'no' answer. The 



t r a n s c r i p t s of the 'conversations' that ensued with the 
t a b l e were given to Miss Helen G l a n v i l l e , Mr. G l a n v i l l e ' s 
daughter, and she, using a planchette, which she had never done 
before, produced a considerable amount of m a t e r i a l i n which 
was b u i l t up the s t o r y of the murdered nun, g i v i n g the name 
Mary or Marie L a i r r e , and on which subsequently a remarkable 
s e r i e s of speculations was founded. There was l i t t l e i n 
the w r i t i n g s t h a t had not already been the cause of s p e c u l a t i o n , 
and some of the i n f o r m a t i o n a l l e g e d l y given by the ' s p i r i t s ' 
was r e a d i l y a v a i l a b l e . . These s c r i p t s were l a t e r published 
and added to the confusion which surrounded the whole p i c t u r e . 
A f t e r P r i c e ' s teams had f i n i s h e d t h e i r tenancy, the Rectory 
was bought ?as has been s a i d p r e v i o u s l y , b y a Captain Gregson, 
and i t was burned down i n February 1939. probably f o r the 
insurance money. 
But the s t o r y f a r from dying ou£ was revived i n a l l i t s 
i n t e n s i t y by the p u b l i c a t i o n of P r i c e ' s f i r s t book i n 1940. 
P r i c e r e c e ived voluminous correspondence and everyone put 
forward t h e i r own t h e o r i e s . A l l kinds of research p r o j e c t s 
s t a r t e d ; people researched the l o c a l h i s t o r y to f i n d the records of the 
murdered nun? the foundations of the r u i n s were dug up to look 
f o r hidden passages? human bones were found, and assumed to 
be the remains of the nun, and these were u l t i m a t e l y buried 
i n the churchyard at L i s t o n . Many people wrote to P r i c e 
c l a i m i n g that they had experienced strange phenomena on the 
ruined s i t e of the r e c t o r y . The s t o r y was picked up by newspapers 
and magazines a l l over the world, the BBC ran a s e r i e s of 
programmes on the happenings, and i n general B o r l e y became . 
a household word. I t was j u s t a f t e r the end of the Second 
World War, and people needed something other than warfare to 
t h i n k about. A l s o i t should be remembered t r a v e l was very 
r e s t r i c t e d s t i l l ? i t was not even easy to go to the coast f o r 
a h o l i d a y i n B r i t a i n at that time; the beaches were s t i l l f u l l 
of mines, and barbed wire; so i t was n a t u r a l that people would 
f l o c k to see something of the nature of a haunted house, even 
i f i t was no longer thereJ From 1947-1953 the s t o r y enjoyed 
i n c r e d i b l e p u b l i c i t y , se"ances were held i n the grounds, l e c t u r e s 
given, newspaper a r t i c l e s w r i t t e n . 
On the 24th March 1948 Harry P r i c e died. L a t e r i n the same year 
a Mr. Charles Sutton wrote an a r t i c l e i n which he accused Harry 
P r i c e of f r a u d u l e n t l y producing the phenomena himself on the 
occasion of a j o i n t v i s i t to the r e c t o r y i n 1929• Mr. Sutton 
was a r e p o r t e r on the s t a f f of the D a i l y M a i l newspaper. 
Mrs. E r i c Smith, who had w r i t t e n i n October 1945 to the Church  
Times s t a t i n g that n e i t h e r she nor her husband b e l i e v e d Borley 
to be haunted, wrote again to the D a i l y M a i l , a g a i n a s s e r t i n g 
her d i s b e l i e f i n the B o r l e y haunting. 

In subsequent years controversy has raged over what d i d a c t u a l l y 
happen at B o r l e y . There are those who b e l i e v e that everything 
that has been described happened as stated, and those who e q u a l l y 
f e r v e n t l y b e l i e v e that nothing happened at a l l , and that the 
whole t h i n g i s a joke or hoax from the beginning. 
A s a r e s u l t of t h i s controversy, the B r i t i s h Society f o r P s y c h i c a l 
Research decided.to conduct a c r i t i c a l survey of the evidence 
f o r such a haunting, and i n 1955 t h i s Committee produced i t s r e p o r t . 
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HARRY PRICE. 

Before we give a summary of the investigation conducted on 
behalf of the B r i t i s h Society f o r Psychical'Research we should 
perhaps write a few l i n e s about Harry Price, s e l f - s t y l e d 
investigator and ghost-hunter. His role i n the story of Borley 
i s c r u c i a l , without him there would l i k e l y have been no 
story, or perhaps i t would have been presented i n a different 
formi Almost as much controversy has been generated about Harry 
Price as about Borley Rectory i t s e l f , and almost as many books 
and a r t i c l e s have been written. Like the story of the Rectory 
i t s e l f i t i s extremely d i f f i c u l t to disentangle truth from 
f i c t i o n ? and to arrive at any kind of understanding of what 
kind of a person Harry Price r e a l l y was.is an exercise i n 
detection. But i n order to unerstand the story at a l l we 
have to come to some conclusions about Harry Price h-imse-if, 
and the role he played i n the story. The r e a l d i f f i c u l t y i n 
dealing with t h i s investigation i s the t o t a l volume of material 
that has been written about the events. Endless people were 
involved in various ways, as investigators, as correspondents, 
both of Price and the newspapers, independent observers, 
professional researchers, everyone jtanped on the bandwagon and 
published t h e i r theories, t h e i r experiences t h e i r knowledge, 

were written about Price subsequeny to his death as were 
written about Borley. Added to th^t'the f a c t that endless 
t e l e v i s i o n , radio, and jou r n a l i s t i c , interviews took place with 
many people, and countless newspaper-., a r t i c l e s were produced 
giving differ-.ing views of the happenings; i t w i l l be realised 
that anyone attempting to uncover the truth i s having to find 
t h e i r way through an incredible maze. 

Harry Price was born i n 1881 i n Shrewsbury,* the son of a 
paper manufacturer was how he described himselfy i n his 
autobiography The Search f o r Truth. Price's own story of his 
early l i f e painted him as the only c h i l d of wealthy and 
indulgent parents. He says that early i n l i f e he became 
fascinated with the art of conjuring, and became a magician 
himself. He l e f t the public with the impression that he 
was descended from an ancient and distinguished family. When 
af t e r his death suspicions were raised about his honesty and 
i n t e g r i t y , Mr.' Trevor H a l l researched into Price is early 
history, and came up with some surprising f a c t s . Records 
of b i r t h s , marriages and deaths are meticulously kept, and r e a d i l y 
available to the public i n England, and Mr. H a l l was by now 
an expert i n the use of such records. He discovered that 
i n f a c t Price was not the "Shropshire Lad" he claimed to be, 
but was born i n London, the son of a commercial t r a v e l l e r , 
who t r a v e l l e d i n paper, i t i s true, but he was nttthe wealthy 
manufacturer portrayed by Price. In his own biography Price 
stated that he became an engineer, but according to the research 
undertaken by Trevor H a l l , plus evidence from a book of cuttings 
from his early l i f e l e f t by Price, i t seems evident that he 
i n f a c t spent his early years a f t e r shcool peddling some 
kind of vetinarary medicine. One should mention, of course, 
that i t would be of no consequence that Price deceived the 
public about his early l i f e , i f i t were not f o r the fact that 
1ih§ ¥§r*y" • Fl-g/feUr'i df hi§ subsequent writings required that he 

fo r what they were worth. 



be believed to be t e l l i n g the absolute truth. 

There i s not room i n t h i s paper to d e t a i l Price's own 
version of his early l i f e , along with the r e a l i t y as discovered 
by subsequent researchers, i t i s s u f f i c i e n t to note that 
Price showed himself to have l i t t l e regard f o r the truth 
in the printed word. He was a man interested i n unusual 
and out-of-the-way subjects. He became an expert conjurer, 
he was f o r a time interested i n numismatics, archaeology, 
he was a book collector, and he c e r t a i n l y had a very active 
mind. His interest i n conjuring i s alleged to have 
lead to his interest i n psychical research. He joined the 
Society f o r Psychical Research i n 1 9 2 0 , and when Dr. E r i c 
Dingwall was appointed research o f f i c e r f o r that organization 
i n 1 9 2 2 he collaborated with Dingwall i n some publications 
at that time regarding the investogations of some s p i r i t mediums. 
Dingwall was imprsssed by Price's energy and exceptionally keen 
and ingenious mind and invited Price to p a r t i c i p a t e i n further 
investigations, p a r t i c u l a r l y of the medium Rudi Schneider. 
Much was published about s i t t i n g s with t h i s famous medium 
again the subject f o r many books and a r t i c l e s , but i n essence, 
both Trevor H a l l and Anita Gregory, who researched the 
incidents l a t e r , came to the conclusion that Price manipulated 
the evidence by means of a fake photograph which he himself 
produced, and maintained that Rudi Schneider cheated i n 
the seances. The other investigators at the time were in c l i n e d 
to believe the phenomena were genuine. 

The background was as follows. Price had married a lady with 
a small amount of money, and so was able to be somewhat 
f i n a n c i a l l y independent. Fired with ambition to become a f u l l - t i m e 
psychical researcher he set up his own laboratory, which he 
c a l l e d the National Laboratory f o r Psychical Research. Dingwall 
had become somewhat disenchanted by him by then, and was reluctant 
to give him much work to do f o r the B r i t i s h S.P.R. In f a c t , 
Price f o r many years unsuccessfully t r i e d to merge hi s Laboratory 
with the B r i t i s h SPR, but the members of that society feared 
Price would attempt to 'take-over' the whole operation^ and 
they did not trust his i n t e g r i t y , and they were suspicious of 
his publicity-seeking. "Price became angry with other researchers, 
and preferred to d i s c r e d i t t h e i r work rather than be deprived 
of the monopoly of acclaim he considered his just due". So wrote 
Anita Gregory, on reporting the conclusions of her findings into 
the a f f a i r of Rudi Schneider. The B r i t i s h SPR was about to 
bring Schneider to England f o r a more extensive series of tests 
of his mediumship, when Price published his doctored photograph 
a l l e g i n g the the medium was a blatant fraud. The p u b l i c i t y 
was such that i t was impossible to continue the experiments, 
and the medium's reputation was s u l l i e d f o r ever. I t was only 
a f t e r Price's death that the o r i g i n a l of the photograph was 
found among his archives and found to be a deliberate composite. 
One cannot help but wonder at the mentality of people who, 
committing such offences ,leave the evidence behind i n t h e i r 
papers. I t could so e a s i l y have been destroyed a f t e r i t 
had served i t s purpose. Perhaps i n some remote corner of 
his mind Price hoped i t would one day be found, and wrongs be 
put r i g h t . How can one understand the minds of people l i k e 



Price who pervert the truth so easily? 

Today Price i s , of course, best remembered f o r his writings 
on Borley. One might wonder why he spent so much of his 
time and e f f o r t on t h i s p a r t i c u l a r case, but i t i s important 
to remember that although a l l the actual events happened 
during the early 1930's Price did not get down to the actual 
writing of his accounts u n t i l the War years \ - 1939 - 19^5 • 
While the events were allegedly happening Price took very 
l i t t l e notice of them - he had v i s i t e d the Smiths a few 
times, and written newspaper a r t i c l e s , but he only v i s i t e d 
the Foysters once, perhaps twice, and corresponded i n a 
f a i r l y desultory fashion with Lionel Foyster during the years 
that the most active phenomena were supposedly taking place. 
Even a f t e r the Rectory burned Price himself did not lead 
his team of investigators, he employed a large number of 
naive and enthusiastic volunteers, and l e t them loose on 
the s i t e with very l i t t l e d i r e c t i o n or supervision. He 
accepted happily and u n c r i t i c a l l y whatever they t o l d him. 
During that time he himself was t r a v e l l i n g extensively, 
investigating, writing, lecturing, and enjoying a reputation 
as one of the country's foremost psychical researchers. 
In f a c t , i t was not an exaggeration to say that he had a 
world-wide reputation, l a r g e l y self-claimed. 

Then came the War, and Price's travels were t o t a l l y cut-off. 
Newspaper p r i n t was scarce, and newspapers had room only 
f o r war news. People were not interested i n ghosts and 
paranormal events. Suddenly Price saw himself fading from 
the public view, and that was when he collected together 
a l l the material about Borley and started to write his 
b e s t - s e l l i n g book, The Most Haunted House i n England. 

In spite of the f a c t that he had v i s i t e d Borley so 
infrequently, a f t e r his death and when people were beginning 
to ask questions about his i n t e g r i t y several people came 
forward and claimed that they had at times witnessed Price 
himself fraudulently producing the phenomena, a reporter 
says he caught Price throwing stones, and h i s pocket was 
f u l l of stones - Marianne herself said then, and s t i l l 
maintains that a mysterious event when a glass of wine was 
apparently turned into ink was one of Price's conjuring 
t r i c k s . At the time people r e a l i s e d that i f they accused 
Price to h i s face they would not be believed, because of his 
reputation; also they were well aware of the laws of l i b e l 
which were very s t r i c t i n England, and they did not care to 
get entangled i n law s u i t s . 

This was the man who was responsible f o r a l l the p u b l i c i t y 
about Borley Rectory, and who gave i t i t ' s reputation as 
the most haunted house i n England. 



THE INVESTIGATIONS OF THE COMMITTEES OF THE SOCIETY FOR 
FOR PSYCHICAL RESEARCH. 

The story of Borley had reached such proportions some few 
years a f t e r Price's death on March 29th 19^8 that i t became 
something of a "benchmark" case. Whenever a phenomenon 
occurred i n other situations and doubt was cast on the v a l i d i t y 
of what was happening people were apt to quote Borley, rather 
on the l i n e s that because of what happened there anything of 
a s i m i l a r nature that happened elsewhere should be believed. 
One could not escape Borley, i t was the perfect and d e f i n i t i v e 
p o l t e r g e i s t case, the ultimate, and to most people's minds 
proved up to the h i l t / "Look at a l l the reputable people who 
were involved" people said "How can you disbelieve what they 
have attested to so strongly"? And yet serious and s c i e n t i f i c 
investigators were l e f t with a l o t of nagging doubts. 

So the Council of the Society f o r Psychical Research decided 
to conduct an extensive and independent enquiry into the 
evidence r e l a t i n g to Borley, hopefully to s e t t l e the matter 
once and f o r a l l . They commissioned three committees, each 
to examine onephase of the story. One committee was to look 
at the history of Borley during the time the B u l l family l i v e d 
at the Rectory, another committee was detailed to examine the 
Smith incumbency, and a t h i r d committee was to examine the 
Foyster incumbency. These committees presented a j o i n t report 
to the S.P.R. i n 1955» and the report was subsequently printed 
as a complete issue of the SPR Journal in January 1956. We 
ourselves were working with Trevor H a l l at the time, who was 
a member of the committee investigating the Foyster incumbency, 
and so had opportunity to part i c i p a t e i n a minor way i n that 
p a r t i c u l a r investigation. With Trevor we v i s i t e d not only 
the s i t e of the rectory, and the church, but many of the homes 
that Marianne Foyster l i v e d i n subsequently, and were present 
at many of the interviews conducted with people who had known 
the Foysters. 

The f u l l report i s s t i l l r e a d i l y available, and here we w i l l 
only summarise the conclusions. The committees did a very 
thorough and e f f e c t i v e job, and spent much time. 

The committee researching the B u l l incumbency were able to 
interview the two Misses B u l l , who were s t i l l a l i v e , although 
of course quite e l d e r l y at t h i s time. I t was quite clear 
that during t h i s period the phenomena r e a l l y took the form 
of the t r a d i t i o n a l ghost story, of a type with which most 
country people are f a m i l i a r , and which abound a l l over England, 
and perhaps p a r t i u l a r l y i n that rather lonely and somewhat 
mysterious area of eastern England. Such stories would 
have completely faded i n the normal course of events as the 
countryside became more f u l l y integrated into the modern age. 



Or 

In the present day and age i t i s a fact that people are more apt 
to see f l y i n g saucers, U.F.O.'s and creatures from outer space, 
than nuns, headless horsemen and the l i k e . Ghosts are very 
much a product of the c u l t u r a l l i f e of the times. But, i n t h e i r 
report, t h i s committee, a f t e r having interviewed the Misses 
B u l l very c a r e f u l l y and extensively, remarks .... 'what i s more 
disturbing i s the discovery of indications that Price apparently 
over-stated Miss Bull's narrative i n his books". Miss B u l l 
t o l d the interviewers that she had been annoyed that Price 
never gave her the opportunity of approving the section of his 
book dealing with her testimony, and that i n consequence he 
made a number of mistakes. The committee were also able to 
compare Price's contemporary notes with his l a t e r published versions, 
and found instances of exaggeration and over-statement. 
On one occasion, f o r instance, the notes rjeacli and Miss B u l l ' s 
r e c o l l e c t i o n was,thatf fRev. Harry B u l l saw^oach. Juvenal, 
ret r i e v e r , t e r r i f i e d and growled. Saw man's legs, rest hid by 
f r u i t trees, thought poacher, followed with Juvenal, gate 
shut, but saw legs disappear thro' gate". When published 
Price alleged of t h i s incident that Harry B u l l saw a headless 
man, without mention of the suspicion that he might have been 
a poacher, or tramp. Incidentally, tramps and poachers were 
very common in the neighbourhood. 

I t i s l i k e l y that Harry B u l l did from time to time 'see' 
apparitions. I t was said that he was always asleep, always 
having to be found to come to meals, and usually found asleep 
i n one or other of the arbours. I t was probable that he 
suffered from narcolepsy, and i f he were in the habit of dropping 
of f to sleep at a l l hours, he would experience a si m i l a r number of 
periods of drowsiness producing a condition i n which he would be 
susceptible to hypnopompic hallucinations. 

The two Misses B u l l , and t h e i r brother Mr. A l f r e d B u l l maintained 
that they themselves had experienced no objective phenomena 
during the whole of t h e i r l i v e s there, and that poltergeist 
a c t i v i t y was reported f o r the f i r s t time by the Smiths. They 
had, however, on one occasion c o l l e c t i v e l y seen something which 
they took to be the ghost of the nun. The committee reported 
that u n t i l 1929 the stories never spread beyond Borley and 
i t s immediate v i c i n i t y , and that u n t i l then Borley was no d i f f e r e n t 
from the many English country houses which possess a l o c a l 
ghost story. 

We then come to the Smith incumbency. The Smiths had spent 
t h e i r early married l i f e i n India, but decided f o r health reasons 
to return to England, and Mr. Smith took Holy Orders and was 
appointed to Borley i n October 1928. They had one resident 
maid, Mary Pearson, who was only f i f t e e n years of age, and she 
had a young man friend aged about 16 or 17 years, who spent 
some time in the rectory. Mary and the young man, Fred Tatum 
subsequently married, I t was very common i n those days f o r 
young g i r l s i n the v i l l a g e s , leaving school at fourteen years 
of age, to go into l o c a l service. Although t h e i r home might 
be i n the v i l l a g e , they would l i v e i n, working long hours, 



often a 12 or 14 hour day, with a couple of hours off during 
the afternoon. They would have h a l f a day o f f during the 
week. They were supplied with food, uniform, and a small 
bedroom to sleep in, perhaps sharing i f more than one maid 
was kept, and they l i v e d the daytime hours i n the kitchen. 
I f the mistress was lenient a boyfriend would be allowed to 
v i s i t during certain hours of the day. They were on c a l l 
continually. The wage was generally around h a l f a crown a 
week (about a d o l l a r Canadian money). 

As we have said before, the Smiths were appalled when they 
arrived at the Rectory, i t was i n shocking condition, bad 
sanitation, broken pipes, no water, leaking roof. I t was 
b i t t e r l y cold, there was no heating, and they were able to 
furnish and l i v e i n only a few of i t s many rooms. 

They were soon made aware of the l o c a l reputation, and worried 
whether t h e i r parishioners would come out to meetings i n 
the rectory. I t was they, who i n t h e i r anxiety to get something 
done about the rectory, who contacted Harry Price and asked 
him to come, and as we have related e a r l i e r , t h i s was the 
period when the po l t e r g e i s t phenomena started to happen, and 
the Rectory attained i t s reputation i n the newspapers and 
magazines of the time. The Smiths only stayed at Borley f o r 
nine months. They l e f t the d i s t r i c t shortly a f t e r vacating the 
rectory, and Mr. Smith died i n 194-0 just before Price's f i r s t 
book v«s published. 

Price wrote to Mr. Smith i n May 1939 asking him to write 
an account of t h e i r experiences at Borley, or else to confirm 
an account they had given to Mr. G l a n v i l l e so that i t could be 
inserted as a chapter i n the book. Mr. Smith was reluctant', 
i n h i s reply he said that i t was not so much the rumoujs of 
apparitions that had worried them as the bad sanitation, broken 
pipes and i s o l a t i o n , and that these were the cause of t h e i r 
leaving the rectory. Price persisted, and Smith r e p l i e d 
again "Mrs. Smith and I would rather be l e f t out of i t .. 
we r e a l l y did not believe there were any such things as ghosts". 
In October 1945, Mrs. Smith wrote i n a l e t t e r to the Church 
Tines " I would l i k e to state d e f i n i t e l y that neither 
my husband nor myself believed the house haunted by anything else 
other than rats and l o c a l superstitions. We l e f t the rectory 
because of i t s broken down condition, but c e r t a i n l y found 
nothing to fear thereV 
In 1949 Mrs. Smith again wrote, t h i s time to the Daily Mail 
some ten months a f t e r Price's death making the same statement. 
As a r e s u l t of t h i s l e t t e r members of the S.P.R. interviewed her 
at that time, and she gave her version of the occurrences, 
but did not want p u b l i c i t y at that time. She had had so much 
p u b l i c i t y as a r e s u l t of Price's investigations she dreaed 
anything further. However, she gave consent to publication 
of her version f o r t h i s special committee, and reiterated her 
own account. She jtfaid " i have no reason at a l l to think Borley 
was haunted. Of course our minds were turned towards the subject, 



owing to so much gossip, hut i n spite of this nothing occurred 
which could not be explained. One or two items occurred which 
were not explained and I thought "That's funnyi " but surely 
such things occur i n a l l people's l i v e s , and only means they 
were unable to trace the cause." 

She goes on to describe some of these incidents, and then 
went on to say that when Mr. Price arrived down to investigate, 

"immediately we were astonished at an onset of phenomena, bangs, 
clatterings, keys, thrown, etc. We could not help being led 
to suppose that he himself was producing some of the e f f e c t s / 7 

She goes on to relate the occurrence of some of the other 
phenomena, including the fact that at the dinner table the 
water i n her glass turned into ink (which her guest believed to 
have been a t r i c k of Pric e ' s ) , I t i s s i g n i f i c a n t that on 
the only occasion Price was at dinner with the Foysters at 
Borley a sim i l a r incident occurred when a glass of wine was 
changed into a glass of ink. Marianne regarded t h i s as a 
conjuring t r i c k performed by Price. 

Mrs. Smith went on to say that she knew Price to be an 
expert conjurer, and they had t h e i r suspicions, as well 
as being puzzled by what was happening. She says that on 
one occasion'the maid, Mary, said to her "It was that man threw 
that coin, so I threw some sugar". I know she did produce 
some of the phenomena, and to add to the excitement.'' 

In addition to the Smiths, and t h e i r maidservant, Mary, others 
who took part i n the investigations at Borley during t h i s period 
were suspicious of Price's behaviour. Most of these people 
were reluctant to accuse Price at the time, or during his 
l i f e t i m e such was his formidable reputation. One must also 
r e a l i s e that each did not know of the suspicions of the other. 
I t i s only when the facts are a l l collected together that a 
pattern emerges. Among those who suspected Price were Mr. 
Wall, the Daily Mirror reporter, Mr. Sutton, Lord Charles Hope, 
Major Douglas-Home and Miss Ledsham, a l l people who had v i s i t e d 
the Rectory with Price i n order to pursue the investigations. 

Mrs. Smith admitted to the Committee that she was pleased that 
a l l the p u b l i c i t y gave them a strong case to make to the bishop 
f o r moving them, which of course he eventually did. She 
maintained however that the only reason she and her husband 
wished to move was because of the dreadful l i v i n g conditions, 
i t was completely unbearable to l i v e there, and they would do 
almost anything to get away. So they did not voice t h e i r 
suspicions of Price's behaviour, nor did they deny anything^ 
he said about the phenomena, af t e r a l l , they were i n a d i f f i c u l t 
p osition, they had called him in, hoping that enough p u b l i c i t y 
might be generated to give them the means of pursuading the 
bishop to move them. I t was unfortunate that they chose 



Harry Price. 

The committee set up to investigate the Foyster incumbency 
included Trevor H a l l , who himself i s an expert on magic and 
conjuring, being a Vice President of the prestigious Magic 
C i r c l e i n B r i t a i n . He i s also a h i s t o r i a n and a r c h i v i s t of 
some note, with a l l the i n s t i n c t s of a detective when i t 
comes to tracking down public records. In England the 
r e g i s t r a t i o n of births, deaths, marriages, and w i l l s are a l l 
matters of public record and any member of the public may 
see such records on payment of a nominal fee f o r the search. 
The committee were well aware of the dubious reputation 
ascribed to Price by other investigators, and i t i s f a i r 
to say that they went into the investigation with a f a i r l y 
f i r m l y f i x e d idea that the whole episode was a complete 
fraud. From t h e i r approach to the subject i t i s also 
f a i r l y clear that they believed Marianne Foyster was the 
c u l p r i t . They could not conceive, f o r instance, that the 
scholarly, witty, and popular Lionel Foyster would perpetrate 
any t r i c k s , but h i s young, vivacious redheaded wife would 
n i c e l y f i t the b i l l . As we have said Price himself could 
not be held responsible f o r a l l the phenomena that happened 
during the Foyster's days, as he only v i s i t e d them twice during 
f i v e years. So, i f the phemomena were occurring, and Lionel 
Foyster said they were, i n his d a i l y recorded diary, which 
Price claimed to have reproduced f a i t h f u l l y , then as Lionel 
was an honest man, they reasoned that only Marianne could 
be playing t r i c k s . 

In his book Price alleged that at leait 2,000 a l l e g e d l y 
paranormal phenomena occurred. The reader needs to remember 
that Price's book was written i n 19^0, nearly ten years a f t e r 
the beginning of the happenings, and that i t was based e n t i r e l y 
on manuscripts he had obtained that were written by Lionel 
Foyster, and which purported to be a meticulously kept diary 
of the events, and which Price appeared to accept as the 
entire truth. Lionel Foyster at the time of publishing the 
book was a t o t a l cripple, confined e n t i r e l y to his bedroom 
i n a cottage i n Norfolk to which he and Marianne had r e t i r e d . 
Price interviewed none of the participants or witnesses as 
f a r as we are aware, other than a few l o c a l v i l l a g e r s , who 
repeated the old ghost s t o r i e s . 

The committee concentrated on two aspects of the case. They 
t r i e d to evaluate and assess a l l the alleged phenomena that 
happened, and track down alleged witnesses and get t h e i r version 
of what happened. Trevor H a l l , i n p a r t i c u l a r , concentrated 
on Marianne's own background and history, acting on the 
supposition that i f she was cheating there might be something 
i n her background that would indicate the reason f o r t h i s . 
I t would not be of much value to t h i s report to expound on the 
phenomena themselves, as they w i l l be irrelevant to the main 
enquiry, but Trevor Hall's efforts uncovered a .'fascinating 
background to Marianne. Unfortunately i t was incomplete, 
as they were unable to interview her personally, and so they 
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jumped to a number of unwarranted conclusions. They decided 
that on thebasis of Marianne's background she was probably more 
responsible for the fraud they were sure had been perpetrated 
than was Price, or anyone else, andthey did not consider 
seriously that any other explanation was feasible. Marianne 
was condemned unheard. Subsequently to their report her 
current address was obtained i n the U.S. and she was asked to 
give her own version of the affair at the offices of the 
Parapsychological Association. However her interviewer was 
a lawyer, who asked her a lot of leading questions implying 
her guilt before she had had a chance to state her own version, 
and the interview was somewhat of a failure. 
What the committee found out about Marianne's l i f e was as 
follows. She had been born i n Romily, Cheshire, on January 26th 
I899. She lived i n Ireland for a while during the f i r s t World War, 
and she married an Irishman there, who subsequently went to War 
and was never heard of again. She had a son by this marriage, 
whom she had l e f t in the care of her parents while she worked i n 
a munitions factory. After the War she went to Canada, and 
married the Rev. Lionel. - Foyster,posing as a spinster, and i n 
hermaiden name. The members of the committee thus assumed 
that the marriage to Foyster was bigamous, and they were not 
legally married. While i n Canada the Foysters lived for some 
time within five miles of Amherst, the scene of the famous 
poltergeist case written about by Walter Hubbell, and the 
Foysters could not have failed to become aware of this story i n 
a l l i t s details. (The reader of this paper wi l l have read a 
f u l l account of the Amherst Mystery i n our previous paper). 
The members of the committee drew up comparison tables showing 
the similarity between the events that happened at Amherst, and 
those that were supposed to have taken place at Borley. 
Marianne was already firmly fixed i n their minds as the 
chief villainess of the story. 

Just before the Foysters returned to Canada they had adopted 
the small g i r l Adelaide, and they brought her back to England 
with them. She was one of a family of children tragically 
orphaned - the mother had died of a brain tumour, and the 
father was k i l l e d by f a l l i n g off a hayrick. 
When the Foysters came to Borley Marianne advertised for 
a companion for Adelaide, and a man by the name of D'Aries 
answered the advertisement. He was a single man (? widower) 
with a small child the same age as Adelaide. He and Marianne 
became friendly, and eventually she set up i n business with 
him i n a flower shop i n the south of London. Naturally the 
committee members saw this as evidence of an 'affair' that the 

* bigamous"Marianne was having with him. The young Edwin 
Whitehouse also became friendly with the family, and again, 
i n the process of painting the pot blacker s t i l l , i t was alleged 
Marianne had an affair with him too. It was suggested that 



the l a r g e r number of phenomena tha t seemed to happen when 
Edwin was around were engineered i n order to cover up t h i s 
a l l e g e d a f f a i r . The members of the committee discovered that 
various small c h i l d r e n were l i v i n g at the Rectory from time 
to time, andthe word 'baby-farming' was bandied about. E f f o r t s 
to trace the parentage of some of these c h i l d r e n proved f r u i t l e s 
although one at l e a s t was traced back to a home f o r unwed 
mothers, whence Marianne had brought the c h i l d . Some of 
these c h i l d r e n were l e f t behind i n England, with a neighbour, 
when Marianne f i n a l l y went to the U.S. 
The Committee members dug out evidence that Marianne had 
gone through a marriage ceremony i n a Roman C a t h o l i c Church 
at Ipswich with a man c a l l e d F i s h e r . He was supposed to 
have l i v e d f o r a time at the r e c t o r y , and to have gonewith 
the Foysters when they l e f t and moved i n t o another home. F i s h e r 
wss a commercial t r a v e l l e r , away from home f o r months at a time. 
The household contained a baby a t the time, which was s a i d 
to have been Marianne's, and which i t was a l l e g e d was b e l i e v e d 
both by F i s h e r and Foyster t h a t each was the f a t h e r . A 
somewhat f a r - f e t c h e d s t o r y , but the v i l l a g e r s were only too 
w i l l i n g and ready to gossip about Marianne, she had not cared 
f o r them, and they thoroughly d i s l i k e d her, she was not the 
conventional v i c a r ' s wife at a l l . 

When the Foysters moved from the r e c t o r y , i t was s a i d that 
Foyster was confined to h i s bedroom e n t i r e l y by h i s a r t h r i t i s , 
and F i s h e r was l i v i n g w i t h them, and Marianne passed Foyster 
o f f as her f a t h e r , and F i s h e r as her husband. 
However the l i a s o n :With F i s h e r broke up j u s t before Foyster 
died i n A p r i l 19^5, and Marianne l i v e d with two or three pf 
the c h i l d r e n . Adelaide by then was about seventeen years o l d 
and had been i n boarding school f o r sometime. Marianne met 
a man named O ' N e i l l i n Ipswich, an American doing contract 
work f o r the American Army i n Europe. She married him i n 
Ipswich R e g i s t r y O f f i c e , and l e f t f o r America with him the 
next day, t a k i n g w i t h her the s m a l l e s t c h i l d , a baby, which 
she had r e c e n t l y adopted, and which she l e d O ' N e i l l to b e l i e v e 
was h i s , and l e f t theother c h i l d r e n i n the care of a neighbour, 
saying she was going to v i s i t a dying r e l a t i v e i n I r e l a n d . 
She never communicated wi t h anyone i n England again, she 
completely disappeared, and i t was many years before she 
was a c t u a l l y tracked down i n the U.S. and her address obtained, 
when as p r e v i o u s l y stated,she was asked f o r her v e r s i o n of 
the events, and because of t h e h o s t i l i t y of the lawyer who 
questioned her, she refused to co-operate. At thetime of 
the Committee's r e p o r t the whereabouts of Adelaide were unknown 
as were al s o the whereabouts of Marianne's son by her f i r s t 
marriage. 

Faced w i t h the above evidence the reader might be f o r g i v e n 
f o r b e l i e v i n g t h a t the committee members were indeed r i g h t 
i n a s c r i b i n g g u i l t to Marianne over the events that happened 
at E o r l e y . I t was seen as a p e r f e c t cover-up f o r a l i f e 
of l i c e n t i o u s n e s s , d e c e i t and bigamyJ While everyone 



was diverted by the poltergeist happenings they were not taking 
much notice of the goings on of Marianne, andher various 
friends.' Theywere indeed also c r i t i c a l of Price, but 
much less so than of Marianne. Lionel Foyster they regarded 
as having been completely deceived, and believing everything 
he had written i n his diaries. It never ever occurred to 
anyone of them that he might have had anything to do with 
thephenomena. They noted that he was deeply i n love with 
his youngwife and believed everything she said. 

They completed their report with the words "A complete 
investigation i n terms of f i n a l i t y i s not now possible 
after two decades; the golden opportunity which was presented 
to Harry Price i s not available to us". 
And there i t seemed the matter was going to rest. Nothing 
more could be done; a l l the evidence was available? the 
reader had to. make up his or her own mind as to what had 
really happened over the ?6 years of the l i f e of the most 
haunted house i n England. Controvsery raged after the report 
was published; Borley i s s t i l l a centre of attention i n this 
f i e l d , and indeed everyone has their own point of view. 
Much more evidence of Price's unreliability and fraudulent 
practices has been uncovered. A l l the main characters 
have died, the last of them being Marianne, who diedvery 
recently, the last of the people who inhabited that haunted 
house. 
By thestrangest of coincidences after we came to Canada 
we had the opportunity to place the last piece i n the jigsaw. 
We were able to interview Marianne under the circumstances 
described i n the attached report, and at this time she was 
prepared to talk freely and openlyabout a l l thecircumstances 
both of the haunting, and about her own l i f e . Her account 
f i n a l l y completes the picture, and we are never l i k e l y to 
know anything more about this case. We had.promised her we 
would not publish her account during her lifetime, but she 
knew that we would after her death, as she expected other 
investigators, especially Trevor Hall to do, when she could 
no longer sue them for l i b e l . 
To our mind Marianne's account does indeed complete the 
picture, and we are inclined to believe what she told us -
i t makes sense, and f i t s what we know of human behaviour. 
But we w i l l l e t our readers judge for themselves!. 

Footnote - Mrs. Foyster's given name on her birth certificate 
was spelt Marianne - with one V. When we subsequently 
interviewed her i n the U.S. she spelt i t i n correspondence with 
us as Marrianne with 2 <r's, and i t i s so spelt i n the 
report which we prepared following those interviews. 
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INTRODUCTION 

There has to be an explanation and a reason f o r yet another a r t i c l e on Borley 

Rectory, and we believe we have the best reason f o r once again resurrecting 

t h i s o l d story. I t ' s probably best to present the f a c t s and events as they 

occured. One of the authors, Paulene M i t c h e l l , came across a book - 'The End 

of Borley Rectory', by Harry P r i c e , i n a l o c a l l i b r a r y . She became interes t e d 

i n the story and t r i e d to obtain Price's f i r s t book, 'The Haunting of Borley 

Rectory', and any other books pertaining to the subject. From the National 

L i b r a r y i n Ottawa she obtained Trevor H a l l ' s book, "New Light on Old Ghosts', 

and became interes t e d i n the whereabouts of Adelaide, the adopted c h i l d taken 

from S a c k v i l l e , New Brunswick, to Borley. She decided to write to the l o c a l 

newspaper i n S a c k v i l l e to t r y and locate any members of the Tower family. She 

was surprised to l e a r n that the newspaper had published her l e t t e r , and within 

a couple of weeks she received a reply from Miss Jean Cole, who was l i v i n g i n 

the house once occupied by the Tower family. Miss Cole was able to supply 

Adelaide's present whereabouts and her married name. She i s married to an 

Englishman and has four c h i l d r e n . The address of one of Adelaide's s i s t e r s i n 

the States was also supplied by Miss Cole. Paulene contacted Adelaide's s i s t e r , 

a Mrs. Salisbury, by phone, and was t o l d that Adelaide had very unhappy r e ­

c o l l e c t i o n s of her l i f e at Borley, and would not t a l k about that pariod of her l i f e . 

Mrs. Salisbury also said that thre were very bad f e e l i n g s between the Tower family 

and Marrianne, whom they had not heard of f o r many years. Paulene then wrote to 

Trevor H a l l , t e l l i n g him of her knowledge, and a correspondence ensued when i t 

was suggested that Paulene approach Marrianne Foyster O'Neil and attempt to get 

permission f o r Trevor H a l l to publish the d e t a i l s of h i s investigations into her 

l i f e at Borley. At t h i s stage a book was comtemplated by Paulene, p o s s i b l y i n 

c o l l a b o r a t i o n with someone with more background knowledge of the Borley story. 

Paulene has no knowledge 



of psrap svcholosical research, and at th i s staee she contacted I r i s Owen. 

Having obtained ; arrianne's present adores? fron Trevor K a i l , Faulene then 

contacted her by l e t t e r and asked for an interview,?. Her i n i t i a l response 

was a d e f i n i t e NC, but a f t e r further correspondence and a couple of telephone 

c a l l s , i-.arrianne conceded and agreed to a meeting i n a hotel, and not at her 

ho.-ip. Her r a i n objection to s resurrection of the story was that she had 

been badly treated by e a r l i e r investigators, and was now very wary of them, 

and she continually reiterated that there was nothing to i t , there were no 

ghosts, and she was the v i c t i r . of p u b l i c i t y seekers. Only when i t was pointed 

out that her own version of the story would stop continual speculation did she 

agree to give her account of the occurrences, on certain conditions. 

She would t e l l the story to raulene i n the context of a biography of her l i f e , 

and only to soreone not involved i n e a r l i e r research on the subject. She 

s p e c i f i c a l l y stated that she would not t e l l the story to anyone who had written 

about her e a r l i e r , p a r t i c u l a r l y r.entioning ' Trevor H a l l . She also gave her 

permission f o r u?e of the interview r-aterial she had given on tape to the 

;-s re psychology Foundation, of Mev York, t>t t h i s stage I r i s Cwen wrote to 

i r s . Coly, present President of the rarapsychology Foundation, enquiring about 

the status of the tapes of these interviews, and asking whether any promises 

had been made to anyone about t h e i r release, and whether ..rs. Coly would make 

them available now. A very pleasant l e t t e r was received i n reply; Mrs. Coly 

stated there was no agreement on either side about the disposition of the 

material, and she offered access to the transcripts. She stated that the t.f-, 

had no intention of publishing the material ther-.selves, and v were given access 
ike* A 

on the s t r i c t understanding that ^ Bid not quote d i r e c t l y f r o r the interviews 

but only used the material to check out with what ilarrianne would be t e l l i n g 

<2>va ̂ ov. 
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. . a r r i a nre's s tory wss obtained by means' of personal interviews , many telephone 

c a l l s , and fro-, l e t t e r s sl\C wrote , For her Bor ley i s a n unpleasant 

memory, not so mich becuase of the hauntings, but because of L i o n e l ' s i l l n e s s , ttn<£ 

a l l the problems that accompanied his i l l hea l th . 

She i s s t i l l very youthfu l looking and smart despi te her 79 years . She i s 

working as a Secre tary at an e l d e r l y c i t i z e n s home, and passes f o r some 15 years 

younger thar. she i s . Cnce she had agreed to t a l k , she wrote qu i te f u l l accounts 

of her l i f e , and answered questions qui te f r e e l y . She writes w e l l , and ir . fac t 

s t i l l does sore w r i t i n g for the l o c a l newspaper, snd writes poetry. She 

learned to sD'esk Danish when ir; Canada. 

Perhaps the best way to t e l l ".iarriarine's s tory i s t o r e l a t e the events i n 

chrono log ica l order , as she t o l d ther. to u*. In view of a l l that has been 

w r i t t e n about i .arrianne her nersonal l i f e has become relevant to the s t o r y , 
i 

and the d e t a i l ? have to be c leared un, 

I r sur-~ary, the fac t s she gave are as fo l lows . She wss born i n Rordly , 

S tockport , C h e s h i r e j i n 1 • ' • 9 9 , and was the e ldest of two c h i l d r e n , a younger 

b-to,tii-et> Geof frey , being born l a t e r . The Rev. Foyster was a f r i e n d of the f a r d l y , 

and baptized i-.arrianne. Her fa ther was a musician and church organis t , and 

Foys ter v i s i t e d ther. regular3y . He gave her the f i r s t book she remembers reading, 

at s i x years of age, 'The V o r l d of Ice", i .arr ienne 's f a r d l y moved to I r e l a n d , 

and she s a y s , ' I remember being sad when we l e f t and went to I re land" . She 

cont inuesj 'Rev . Foys ter v i s i t e d us there , and then l a t e r went to Canada. 

Ke continued to wr i te to them r e g u l a r l y , and L a rr ia nne remembers rece iv ing Christmas a: 
c h i l d r e n s ' 

Eas ter cards from h i s , as w e l l as a^magazine, Sunshine. When he came home 

f o r hol idays F o y s t e r would v i s i t the Shaws i n I r e l a n d , and Marrianne says 

he ' t o l d such v i v i d s t o r i e s of b l i z z a r d s coming up out of nowhere, - of summer 

wi ld .rasDberries , wi ld s trawberr ies , and f i s h i n g f o r t r o u t and salmon. He 

had a v i v i d way of portray ing people and places , f i r i n g us a l l with enthusiasm 

f o r f a r away p l a c e s ' . 



i-.arrianne goes on to r e l a t e the poverty i n Ire land i n 1913, snd how poor 

everyone was. "People l i v e d on potatoes, wheat, f l o u r and herrings - nobody 

died of hunter, but nobody got fa t" . Always fond of the outdoors and l i v i n g 

creatures , she doesn't r e c a l l a time she was without a pet , and claims she l earnt 

a l o t from animals . 5he was not a s u p e r s t i t i o u s person, although many were 

around her . 

Then the Port land Cement Co opened a fac tory i n the d i s t r i c t and 

she says ' jobs came i n t o b e i n ? ' . Ker f a t h e r got a job at the f a c t o r y , and made 

the acquaintance of a young E n g l i s h boy who had come to I re land to work, Harold 

Greenwood, aged 19. He was a taler.ted v i o l i n i s t , and Karrisnnes parents i n v i t e d 

hir. to j o i n with them i n forming a musical group. I arrianne describes what 

happened thus -

"I had never had a beau, never beer on a date before. He was a talented v i o l i n i s t 

and he and mother and fa ther s tarted a music group which ended up i n a b ig concert 

i n a l o c a l h a l l . I thought he was b e a u t i f u l , and was de l ighted to be the 

object of his a f f e c t i o n s . He suggested marriage - and spoke of a way to get 

round the need f o r parental consent. This was to be married by d e c l a r a t i o n i n 

Scot land . I n order to do t h i s he persuaded h i s s i s t e r to i n v i t e me to v i s i t 

her. Father objected, but mother sa id i t was OK s ince I ' d been very proper ly 

i n v i t e d . 

£ 

So - we went - but before we went Harold s l ipped over to S tranraer , Wiganshire, 

and h ired a room, making i t an address. So we marr ied , and l a t e r went on to v i s i t 

Haro ld ' s s i s t e r and bro ther - in - law . We kept our marriage secret u n t i l I got 

pregnant. Then a l l h e l l came out of the c lo se t . Mother nesrly went raving mad. 

F i n a l l y Harold broke down and t o l d of the Scotch marriage. That only made matters 

worse - now Dad got i n t o the a c t . He said such a marriage was i l l e g a l -

we'd not f i l l e d the res idency laws, and no clergyman was present . So once 

more we were married - t h i s time i n church, B e l f a s t Church of I r e l a n d , my parents 

were witnesses. T.'e were a l l hapoy. 



Harold told u? he wanted t c buy a l i t t l e cottage near to my parents. 

This he did, and we moved i n there. Harold continued to work at the plant, 

and as I said we were happy. He had always told us his only relations were 

his s i s t e r and 2 older brothers, now he began to mention a mother who was rather 

delicate. Cur child was born, and i t was a boy. We had a b a l l naming him. 

One morning Harold ' s r.other arrived out of a clear blue sky. She hated Ireland, 

the I r i s h , the l i t t l e house, the scenery, but most of a l l she hated HE. 

Vi t h i n three week? i t was a l l over. Harold was l i k e B whipped puppy. He 

r.ust not k i s s r e , he rust not do th i s , , that or the other. F i n a l l y she announced 

he rust go back to England with her - he agreed and said he would send f o r me 

la t e r . ..y father asked :-e i f t h i s was what I wanted and I knew Harold would 

always resent :-e i f I Persisted ir. being what his mother called a burden. So I 

said .'.C. T."hereupon Dad ™pr.t to an attorney and had a deed drawn UP that Harold 

and I were separated l e g a l l y , forever . H'rc-d's r.other said she would oppose 

any payment, .~.y dad said 'we don't want either your rt.oney, or you, or your son'. 

I..never saw either of ther. again , as they both went back to Fngiand, 

Later by several years r.y father wss contacted i n 192C by a young English lady 

saying she had Harried Harold, and was planning on going to Australia to j o i n 

hi* - excert that an aunt of Harold's had comninicated with her t e l l i n g of his 

marriage to r y s e l f . She wanted to know was this true; A# father went to 

England and v i s i t e d her. T\'e never knew i f she went to Australia or not, my 

father thought not. Sometime l a t e r father received a l e t t e r from an aunt of 

Harolds saying that she had heard of Harold's death. She said she would f i n d 

where and when, but she never did. I wrote to his s i s t e r , but she did not reply." 

A^rrianne's l e t t e r continues -

"I received a l e t t e r at this time fro.~ Lionel Foyster, who said he was moving 

to a new parish named Drumr.ond. I replied and sent a snapshot of myself 

and my aging grandmother. Lion quickly replied that I'd changed from the 



sweet ch i l d he'd christened. I wrote back 'Thanks a l o t , I'm s t i l l a sweet 

person' - this t i c k l e d Lionel and he began a d a i l y correspondence. I began 

to reply to hi? l e t t e r s t e l l i n g him of the troubled times (I.R.A.) Ke told 

me of the pine forests, fireweed, golden maples, and the foreign born f o l k he 

liv e d ar.ong. The next thing he asked me to come to Canada and share his l i f e . 

I contacted an attorney at lav; and t o l d hirr. of my marriage to Harold. Showed 

him the l e t t e r I'd received from Harold's mother, and told h i r of Harold's marriag 

to the English g i r l . The attorney said you have had no contact with this man 

for seven year?. He consoled himself with someone else, and his aunt reported hir 

dead. Then my advice i s since you w i l l be leaving Ireland and going to a new 

world to go out and look the s i t u a t i o n over. I f you l i k e what you see, take a 

chance on the mar.. 

1 went, to Canada, stayed nearly a month, then went through a ceremony of 

marriage with Lionel. Canon Smithers o f f i c i a t e d , and a f t e r the ceremony Lionel 

bragged about christening me. Dr. Smithers said the marriage was l e g a l i n lav, 

but void i n the church's eyes - by reason of s p i r i t u a l relationship. 

I-'e went to Long Lake f o r a vacation or honeymoon. We had sunshine, swimming, 

and canoeing, we played chess, and ate 3 good meals. Four days soon went, and 

we went back to Salmonhurst, where we found a lo v e l y meal, and a quiet house 

awaiting us. We found also much mail and newspapers. Lion had a sermon to 

prepare and I unpacked, --'ext day we attended 3 services i n the 3 churches of 

L's parish - we ate too much, because the Canes were hospitable, and good cooks. 

We were very happy, and l i f e was good. The rectory was not too bi r ; , i t had 

beautiful hardwood f l o o r s , a chemical t o i l e t and an outside pump. 

We returned to the old country f o r a vacation i n 1924. We had a b a l l - we stayed 

a l l Lion's f o l k s , and l a t e r went to my folks for a v i s i t . Three months passed 

too quickly and we had to go back to Sal.monhurst. Cnce on shipboard we were 

very glad to go home. Lion had a bout of bronchitis, but not too bad, and before 

w^e knew i t we were home at Salmonhurst. SURPRISE. During our absence the people 
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had put a new furnace under the house for us. We were t r u l y home. 

Ve were glad to have this wonderful addition to the house because New Brunswick 

winters were very cold. But hearts were warm. That winter l i o n produced a r e a l l y 

nice children's operetta and everyone pitched i n to make costumes. 

l i o n worked l i k e a dog - he was a good c l e r i c - and never spared himself. 

I f he had stayed home i n cold weather i t would have been better ^fot him. 

The next summer we went to Prince Edwatti Island f o r a vacation. And then Lion 

had a heart attack while swimming - mild, but enough to warrant no more water 

sport. That winter he had a sudden onset of a r t h r i t i s . L i f e wasn't so good af t e r 

that. He knew he had to have l i g h t e r work, and began to enquire about a new 

parish. I had leafned to read and scesk Danish, and never wanted to leave. 

I never li k e d towns much - I s t i l l don't. But leave we did, and went to 

Sa c k v i l l e , N . B . . S a c k v i l l e at that time was a quaint l i t t l e college town - calm 

unhurried, and^efinitely respectable i n a prim old world way - to the church 

the sidewalks were wooden at that tine. I t was a very nice town with just 

the right number of stones £houses^and with some r e a l l y beautiful houses. 

A country c]ub and a ladies college gave lustre to the c i t y , fortunate enough to 

have . t. .Allison University and a business academy. I t also had two foundrries 

to add substance to i t s economy. A l l the best people knew each other, which 

made for close-knit relations. 

I t expected t r a d i t i o n from i t s professionals. The Rev. Wiggins, the former 

Episcopal pastor had given years of f a i t h f u l service. Beautiful service by a 

dedicated man. Now a new man i s i n the pul^i't ~ a r<ar\ with l i b e r a l high church 

t r a d i t i o n s . I t was d i f f i c u l t going, and Lion did not help i t much by seating a 

high p r i o r i t y on v i s i t i n g the lower class people. I didn't help much. I was 

very suspect because I was too young. My predecessor, i-.rs. Wiggins, was everything 

I ar. not. Grey haired, calm, a veteran i n church work. She was a dear beautiful 

person, who was kind and good. 



I took courses s t '. t . A l l i s o n , and then my brother Geoffrey came to stay f o r 

a whole yesr . He obtained a job at the foundry and was soon s ing ing i n the 

c h o i r , and entered i n t o many church a c t i v i t i e s . I was glad to have Geoffrey 

because L i o n had the l over church to take care of , i n a d d i t i o n to the par i sh 

church, which combined with a l l the other a c t i v i t i e s , and v i s i t i n g , kept him 

very busy. He a??c was not i n the best of hea l th , which slowed him up somewhat. 

Thi s troubled him, and caused h i r to do more than he should, i n order to prove 

he was a l r i g h t . We both missed our Salmonhurst connections. 

Geoffrey had his t o n s i l s out and somehow or other t h i s made him long f o r home. 

Even his paint ings d id not s a t i s f y hi", any more, and he l e f t , and we missed him. 

I missed being able to chat ter to hir . . I developed polyps i n the uterus , and bled efte: 

so I was t o l d to have the- removed, which I did i n Amherst H o s p i t a l . 3y the way 

the hosp i ta l caught f i r e , and I was sent home 2 day? a f t e r the o p e r a t i o n / 

. . r s . Wiggins was so sweet, she came i n and f ixed me a l o v e l y t r a y . L ion began 

to d r i l l , the c h o i r , and introduced ..'arbacks communion s e r v i c e . The organist 

l e f t and a l e ss experienced organist took over. L ion was beginning to lose s leep 

at night due to pa in . He feared cancer, s ince h i s mother had suffered t h i s 

malignancy. He refused to consult ay.edical doctor u r t i l i t was near ly too l a t e . 

He had f a l l e n v i c t i r of a r t h r i t i s deformans. On advice of h is doctor? he began 

to think of goin:: to an E n g l i s h ' h o s p i t a l , and with t h i s i n r i n d he s e t t l ed on S t . 

Luke's h o s p i t a l i n london. 

Jus t around t h i s time a t r a g i c th ing happened i n Westcock; a man named Tower 

f e l l ofpa load of marsh hay and was k i l l e d . He l e f t behind s evera l c h i l d r e n , 

the youngest a l i t t l e g i r l , just a few months of age. The mother had died j u s t 

prev ious ly of a bra in tu -our . We were asked to take the l i t t l e g i r l , and d id so. 

She was blond and nord ic . T'e had an old photograph of L i o n ' s mother as a l i t t l e 
IJ 

g i r l , and *;e added Adelaide to her name of Barbara. „ 

i-.arrianne goes on to r e l a t e how while L i o n e l would be attending S t . Luke's 

h o s p i t a l she would l i v e i n an apartment i n S t . John. She t e l l s us how her 
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-on I»r csme over fro-. Belfast tc <eer her company while Lionel was attending 

hosrital in England. She says^"Lion thought i t would be company for me to have 

Ian on his oacation. Lion had previously met Ian when we were home in '26. 

So Ian arrived j u s t before we went to St. John. Lion and he horrified the 

neighbours by climbing out to the flat roof to view the city." She goes 

on to t e l l us that Ian suffered a ruptured appendix at this time, and so 

Adelaide wss taken care of by a dear friend, Karen Johansen of Salmonhurst. 

.-.arrianne found a job, and left Adelaide for the winter with her friend, while 

Ian attended the local school, St. Josephs. i.arrianne says/'he was a really 

good student - the fees were not high, and he received a scholarship''. 

SBe then goes on to tell us,"Time passed and Lion returned to Canada - lame, 

and not much b e t t e r than wher he left. We went to visit Salmonhurst, retrieve 

Adelaide, and go to England, where Lion had the opportunity to become rector 

of Borley. He realised no more Canadian winters for him, no more fighting 

theCements. I guess we both hated this P a r t , for Canada had been good to us. 

We both worried about returni1-? to a land we both knew had changed so much. 

Ian wanted t o stay at St. Josephs until his term was out. 

We sailed away to England after spending some time in Salmonhurst. We adopted 

Adelaide legally here through Anders J. Jensen. Once in England we went to Ireland 

f o r a short time, then we went to stay i r . private JodgingSin Cornsrd I.agns, 

quite near the 3ull residence. We attended Cornard church, which was high 

Anglican, and Lion really loved i t . 

We visited often at the 3ulls, and we were glad of this opportunity. The Bulls, 

first cousins of Lion's, were really delightfully different. We really liked them, 

and they liked us. We visited 3orley Rectory and supervised some of the alterations 

or should I say renovations. We f e l l in lotie with the terrace garden^ really 

a sort of elevated rock garden. There was a cedar tree with a round flower bed 

beneath i t . Gerald 3ull had started this bed many years before. It was lovely 

in the spring with scillas, grape hyacinths, snowdrops, crocus, and Star of Bethlehe 

The narcissus and jonquils followed later. 
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The rooms inside were enormous. The floors we varnished and the front hall 

stairs. Really looked beautiful but hard to keep up. The rector's warden, Sir 

George Whitehouse,and lady Whitehouse called upon us immediately. He had been 

knighted for a bridge he had built in India. They were both plain people, kind 

and down to earth, ^hey were avid gardeners and Sir George grew which had 

to be seen to be believed. We met their sons, Langfod, and C'Bre and visited 

Arthur Hall, their residence, We met their nephew, Edwin Whitehouse. 

Edwin was a'guest at Arthur Hall, he seemed to be at a loose end, having given 
WcLS 

up a teaching position?*nd attempting to discover i f he had a vocation. Edwin 

had been in 1 as a midshipman and this had a/eparently taken to l l of his 

nerves. Lion liked him ver;/ much; so did I, for we found i t Dleassnt to have 

someone friendly and uncritical, to talk with. 

Adelaide was lonely without other children, We answered an ad. in the Times, 

and from this we acouired a l i t t l e boy named Francois. He was a beautiful child, 

a few months younger than Adelaide, and we offered him a month's vacation. But 

long before that tire was un Lion and I adored him, and so did a l l who came in 

contact with him, rig blue eves and brown curls, and an ever present smile. 

He was s chubby lad. At no time did his father pay us anything in the line of cas 

The father, Francois D'Arles,visited him everj' weekend at fi r s t . He did some 

hervSy work around the place and was good about the garden, Lionel's health 

deteriorated rather rabidly, and we were somewhat disconcerted by happenings 

taking place.*' 



Trp fo l lowing page? contain an account of the time the Foysters spent at 

B o r l e y , and events subsequent to t h i s t ime. As t h i s was the c r u c i a l per iod , 

much time was soent d i scuss ing the a l leged hauntings and i larr ianne 's r e c o l l e c t i o n s 

of the Rectory. Cf course the Foysters knew of the h i s t o r y of Bor ley before 

they took the l i v i n g j as well as hearing a l l about i t from the B u l l s when they 

v i s i t e d ir. 192^, and 1926^ they had met I r s . Smith and heard f r o r her at 

f i r s t hand of the Smith's experiences. (: arr ianne said she f e l t I'-rs. Smith 

was confused, and f e l t that a f t e r being talked to by Marry P r i c e ,-.'abel Smith 

d id not know what to b e l i e v e ! ) . i .arrianne's own a t t i t u d e when they went there 

was that i t was a ' l o t of t a l l s t o r i e s ' , and she was impatient and annoyed s t 

being stopped by the l o c a l people everytime she 'put her rose out of the door' 

to be asked f o r the l a t e s t . rrobably Jione] Foys ter got the idea of w r i t i n g 

a book about a hauntpd r e c t o r y as a r e s u l t of the intense i n t e r e s t of the l o c a l 

p e o r l e » - Marrianne says he had the idea at an ear ly stage, They were not 

happy with the v i l l a g e r s , and e s p e c i a l l y the l o c a l gentry (with the exception 

of the 'vhitehouses). The v i l l a g e r s thought they were too f r i e n d l y with the 

wrong kind of people— the lower c la s se s . L i o n e l F o y s t e r , e s p e c i a l l y , was 

a man who was f r i e n d l y to everybody; he fed the l o c a l tramps, and l e t them s leep 

i n the outhouses; he loved c h i l d r e n ; he adopted s t r a y dogs and ca t s , and kept 

en open house? doors were never locked, Larr ianne says. 

The authors soon found there was no point i n quest ioning Karrianne about 

d e t a i l e d events that were a l l eged to have happened, as she stated f l a t l y that 

by f a r the major i ty were completely invented by L i o n e l , as part of h is book. 

However, she s tated that frorc time to time odd things would happen of a 

p o l t e r g e i s t nature , which would puzzle her , and which she d id not think L i o n e l 

or anyone e lse was respons ib le f o r . Footsteps were heard when nobody r e a l l y 

appeared to be around, and some of the things that happened when Edwin Vhl tehouse 

was present bothered her. She f e l t the w a l l w r i t i n g or ig inated i n some way 



fro:- hir., although they would a l l 'reply' to the comments and questions -

she specifically said she/wrote^as did Lionel and Ian, when he stayed with them 

on holiday. 5ut now, a l l these years later, she seems reluctant to believe 

that anything was of a supernormal nature, and feels i t was more likely 

that someone was claying tricks. She believes Harry Price performed a magic 
him 

trick when he converted the vine, but does not accuse^of any other trickery. 

Because so much importance has been attached to her personal li f e and 

integrity we questioned her at length about the various children, and the 

bigamous marriages. In fact, of course, only the marriage to Fisher was 

bigamous, and she had obviously hoped at the outset that this could be ratified 

eventually, a? shp was genuinely fond of him, and was expecting Foyster to 

die at any time. »vever Foyster recovered from that particular bout of 

illness and during the ensuing months she and Fisher drifted apart until he 

left her, not knowing that the marriage was bigamous. Foyster had been told 

when he care out of the nursing home. Again her story about the children 

fits in with the general background. They both loved children, they were an 

eminently suitable couple for the Church of England's^Society, and the other 

organizations for unmarried mothers to consider as foster parents, and i t is 

clear fror I-.arrianne's conversation that they regarded themselves as just that. 

One has to rerpmber that both the adoption laws and the regulations concerning 

foster homes were very much more lax than they are at present. 

One has to remember when talking to i-.arrianne that the paramount concern in 

her l i f e was Lionel Foyster's i l l health, and the fact that he would soon die, 

and leave her unprovided for. She had no skills to earn her living, she 

had married Greenwood when only 15 years old, and had her baby when she was 16. 

She s t i l l says she cannot understand why everybody made such a fuss about a. 

'bunch of tall stories', and finds i t difficult to believe anyone takes 

ghost stories seriously. So we will expand in the following pages on 

.'^rrianne's own account of the happenings at Horley. 



THE FOYSTER INCUMBENCY 

Certain important factor? have emerged during interview and correspondence with 

harrianne Foyster which shed a very different kind of light on the happenings at 

3orley during the years that the Foysters were in residence. For some reason 

this has become recognised as the 'key' period; the time which has been regarded 

as affording most proof of the alleged hauntings. The happenings during the 

Foyster incumbency were more of a poltergeist type in nature, and the general 

view prevailing at the time was that either this type of event was entirely 

fraudulent, or i f the phenomena did occur they were caused by 'entities' or 

spirits, very often rischievous or lying spirits, but spirits nevertheless. 

It must be noted, however, that many of the events that took place during the 

Smith's incu-bency were of a poltergeist type, accompanied by stories of ghostly 

apparitions, and the Foysters' experiences were, so to speak, a continuation of 

what had been reported as having happened to the Smiths. 

During the last twenty years we have come to understand the poltergeist phenomenon 

much more than w e d i d previously, a n d i t is interesting to read, for instance, of t h e 

dragging footsteps, and the mysterious light in the window, phenomena that bothered 

the Smiths, and to realize that these are accepted components of poltergeist 

events haopening at the present time. Moreover, with modern recording equipment 

t h e s o u n d s h a v e b e e n r e c o r d e d , t h e s t r a n g e l i g h t s e n c o u n t e r e d i n t h i s t y p e o f 

situation have been photographed, and even objects have been photographed in flight. 

During recent years many more investigators have witnessed and recorded poltergeist 

events, and there is now widespread acceptance of the reality and objectivity of 

the phenomenon. Poltergeist phenomena are much more commonly experienced than 
occurrences 

most people realize, and mild outbreaks and spontaneous^ are frequently 

reported to us. It would not now seem so unlikely that both the Smiths and 

the Foysters could have experienced poltergeistry. 



But during the Foyster incumbency there was more than just a^poltergeist 

outbreak. From what Karrianne has told us, three main strands weave their way 

through the story of the Borley hauntings. First of a l l , there were some 

inexplicable hapoenings of a poltergeist nature? secondly, there was undoubtedly 

an amount of trickery; ctnd thirdly, there was misrepresentation and misinformation 

as to what had actually h8Dpened. Ve will go back to these points later, 

but i t is essential to f i l l in the background fi r s t . It is important to 

understand that the over-riding and dominant factor in the lives of the Foysters 

at that time was not the hauntings and ghosts - i t was the fact that Lionel 

Foyster was living through a death sentence. He had returned from Canada 

knowing that his illness was going to worsen Drogressively until he became 

helpless and bedridden, and that he would finally die of his disease within the 

next ID/15 years. He did die, in fact, 15 years after his return from Canada, 

following ten years during which he was completely confined to wheelchairs 

or bed. Karrianne, his wife, was 21 years younger than him, and was 46 years 

of age at his dyath. When the Foysters took the living at Borley, they knew 

i t would be a temporary arrangement, and they were concerned and anxious about 

the future. They were aware i t was only a question of time before Lionel 

would be completely unable to continue his ministry. Lionel Foyster was 

an educated, fun-loving man, with a tremendous love of music and theatricals. 

(Karrianne has told us he always felt he could have become a great actor i f 

he had not been in the Church). This love of music was the i n i t i a l bond 

between Foyster and Karrisnne's family. Karrianne's father, Kr. Shaw, was an 

organist, who had a great love of classical music, end he and Foyster collected 

together a small group of peoole who played and sang music together. harrianne 

tells us a l l of her family were rrusically inclined. 



PS a Churchman, Foyster was a high Anglican, with 8 love of ritual. He liked 

to write church music, and Marrianne says he wrote new masses and tried out new 

forms of communion services. He produced operettas, pageants, and plays in his 

various livings, and much enjoyed this side of his work. He took great pleasure 

in training his church choirs himself; K'arrianne uses the word 'drilled'. 

He was a man who thoroughly enjoyed his l i f e and his church work. 

But by the time they arrived at Borley Foyster had become obsessed with concern 

about his future, and was worrying about what would happen eventually to Marrianne 

and Adelaide. He became increasingly concerned about his financial state; he 

had lost most of his own personal money in some venture in Canada in 1928, Karrianne 

told us. He would not be eligible for much in the way of s pension when he 

left Borley, i f indeed he received any at a l l . In actual fact, Karrianne says 

they were penniless when they left the rectory and relied solely on what Fisher 

allowed her at that time, and what she was able to make working as an usherette 

in t he local cinema. !• arrianne herself, of course, had had very l i t t l e 

training that would enable her to earn a living. The whole of the Foysters' l i f e 

in England was lived against the backdrop of this anxiety and concern about the 

future. 

They were, of course, familiar with the story of the Amherst poltergeist. 

Karrianne had had an operation for uterine polyps in the Amherst Hospital, and 

their home at this time was only a few miles from the scene of this famous 

poltergeist outbreak. She says the area abounded in ghost stories, as i t does, 

in fact, to this day; one of Canada's steady best-selling books is the one 

by Helen Creighton entitled 'Blueruose Ghosts1, which is a collection of ghost 

stories from the-Karitiir.es, and which was originally puMisbod more than twenty 

years ago. The Foysters were also fully aware of the accounts of the happenings 

at Borley; they had visited England in 1924 (some 2 years: after their marriage), 

and 8t this time they stayed with the Kisses Bull for some of the time they were 
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on holiday. harrianne also recalls meeting Krs. Smith and discussing the 

happenings with her, although she cannot quite recall when this was. She 

feels i t might have been during the time after the Smiths had left the living, 

and before the Foysters moved in. There w8s a period of some time between the 

two incumbencies when the rectory was emoty, and even after the Foysters had 

accepted the living, and had returned to England, they did not actually move 

into Borley until after a fair amount of renovation had been carried out. 

They stayed 8 t Great Cornard, a neighbouring parish, and Karrianne says they 

attended the Church there, and Lionel loved i t because the service was very 

ritualistic; i t was a very high Anglican service. Incidentally, the fact 

that many renovations were carried out before the Foysters moved in, bears out 

what !-rs. Smith had said about the place being in a state of extreme disrepair, 

and infested with rats and mice. The Foysters were several months supervising 

the alterations before moving in during October of 1930. 

Lionel Foyster was well aware that Walter Hubbell had made a great deal of money 

from the book he had written about the Amherst poltergeist, and he conceived the 

idea of doing the same thing by writing a book about Borley. This would solve 

his financial probelms. The three documents, which have been so extensively 

quoted in a l l the reports about Borley, were just the bones of a story that Foyster 

was hoping to turn into a best-seller. The'Summary of Events>was the basic 

plot, so to speak, the book was to take the form of a Diary; 'Fifteen Months in 

a Haunted House' would be the final t i t l e . harrianne says that everyone in 

the household knew of this, and she believes that Harry Price was aware that the 

accounts were mainly fictional. However, i t seems that on the occasion of his 

fi r s t visit to the rectory during the Foyster incumbency Price was shown 

Foyster's 'Diary of Occurrences' and he reacted as i f he believed the account 



to be a truthful repetition of what had actually happened. Frice talked a 

lot about his own researches, including his work with Rudi Schneider, and i t was 

on the occasion of this visit that he accused Karrianne of being responsible 

for the phenomena. Both Foyster and Karrianne were upset that shefhould have 

been more or less publicly accused, and said they did not irant Price to visit 

again. It is not possible to ascertain so much later in time whether Foyster 

actually told Price that the account was fictional, or whether he deliberately 

allowed Price to believe i t was genuine, or whether, as is most likely, Price 

was aware of its fictional nature, but i t suited his purpose to pretend to believe 

i t as truth. Karrianne describes Price as fa clever one' and is herself of the 

opinion that Price must have known that the Diary was fictional. However, 

Foyster was hoping that Price would endorse the book when i t was completed 

(a foreword perhaps?) and he may have been uncertain as to how Price would react 

to a purely fictional account, and so he may have deliberately left the matter 

open. . Foyster certainly wanted to make use of Price's expertise and knowledge 

of the subject, and 8lso of his assistance and contacts when i t came to publishing 

the book. Foyster continued to correspond with Price after that first v i s i t , 

Karrianne says i t was 8gainst her wishes; she did not like or trust Price. 

But,she says, Lione] could be obstinate, and he was obstinate on this point. 

Price persuaded Foyster to lend him the'Diary of Occurrences' in order that he 

could use some of the material in one of his own books, and when he failed to 

return the manuscript some months later Karrianne telephoned Price to request its 

return. Frice claimed that he had lost i t . Foyster, however, s t i l l had his 

Summary of Events, and after they had left Borley he recommenced writing the 

book, this time under the tit l e "Fifteen Konths in a Haunted House". 

This fact explains the reason fo+ some of the observed discrepancies in the 

various accounts. Foyster, well aware that his account was fictional, did not 



bother too much with minor details, or attempt seriously to reproduce the 

lost 'Diary'. After Foyster died Marrianne gave his books and papers to tis 

sister Hilda, harrianne says she wanted no part of them, in fact she was not 

very interested in the'Fifteen Months1 manuscript while Foyster was writing i t j 

she regarded i t as something to keep him amused while he was confined to bed. 

Marrianne assumes that Price acquired the'Fifteen Months'* manuscript from Hilda, 

after she, harrianne, had already left for the U.S.A. This would agree with the 

comments in the S?R report, The Haunting of Borley Rectory, page 83, where 

Price, in a letter to Dr. Dingwall dated October 17 1946 is quoted as saying 

"I have now acquired Foyster's complete "Fifteen Months in a Haunted House". 

As we have already said i t is difficult to be certain whether Price was aware 

that this account was fiction, or not. Price only visited Borley himself 

twice during the Foyster incumbency, on the first occasion in October 1931, 

when he stayed overnight, and subsequently intimated that he believed Marrianne 

was fraudulently producing the phenomena; and again, on a later occasion, when, 

Karrianne tells us, he arrived unheralded and uninvited, following the report 

of a fire having occurred in the schoolhouse wing of the rectory. Marrianne 

says Price heard of the fire through a lady in the neighbourhood with whom he 

correponded, and turned up on the rectory doorsi^. She says he had others with 

him, and they brought a picnic hamper and wine, and she places the incident of 

the wine becoming ink as occurring on this occasion. She relates i t as 'one of 

Harry's magician's tricks', and dS not regard i t as anything other than this. 

There was apparently a similar incident when Price was dining with the Smiths. 

Lionel Foyster continued to correspond with Price during the whole time they were 

at Borley, feeding him with stcries of the alleged happenings, evidently to gain 

Price's opinion, and to obtain background knowledge for his book. 

It also seems that Foyster himself was personally responsible for some apparent 

phenomena, probably produced for effect, to see how people around would react. 



Karrianne says that Lionel threw objects many times, especially when the group 

of spiritualists from Karks Tey were present. He threw things in order to observe 

their reactions and to note what they would say. She says the minute these 

people left the house a l l such throwin:, of objects stopped. The phenomena 

ceased completely when Lionel became confined to a wheelchair. Karrianne says 

she herself was never very sure who threw what, because she says, other people 

would join in, particularly the village children. Foyster's intention was not 

to frighten and deceive so much as to observe and test oeople's reactions 

to the phenomena. Karrianne also says he would relate, with great relish, 

stories of phenomena that were alleged to have happened, and which the family 

members present knew were not true, in order to observe his visitor's reactions. 

In addition, the house was always wide open, the villagers came and went} some 

of the rooms in the house were used for parish and church business and meetingsf 

the only toilet facilities were upstairs, thus affording excuse for people to 

wander a l l over the house, and much of the time she did not know who was in the 

house, or where they were. She tells us that Lionel was very fond of children, 

and of the local tramps and down-and outs. These people were fed at the back 

door, and allowed to sleep in the outhouse. She believes that on cold nights 

they crept into the kitchen for warmth. The house was never locked; the keys 

had long been lost? the house had 4 outer doors and 3 staircases. They 

8lso possessed a dog, and a stray cat or two. One can understand how easy 

i t would be for anyone to produce fraudulent phenomena, and i t is equally easy 

to realise that i f any genuine phenomena took place they might not be recognised 

as such. 

Karrianne says that sometimes there were events and happenings that puzzled 

them. They did hear footsteps from time to time, when the» really did not seem 

to be' any cause. Objects did sometimes appear to move entirely on their own. 



The wall writings were an example of phenomena that puzzled them. These 

would initially appear, apparently,from nowhere, although she admits that she 

herself, and other members of the family 'answered1 the remarks by writing underneath 

them. But she denies responsibility for initiating them, and lev*A-fkeJth&t 

she was mad when they first appeared, as the wall had been recently re-decorated, 

and i t took her hours to clean i t up. But she says the writings only appeared 

when Edwin Whitehouse was in the vicinity, and she felt he was in some way 

responsible, either deliberately, or unconsciously. 

Edwin was a very emotionally disturbed young man, judging both from previous 

reports about him, and from what Karrianne says of him now. He was obsessed 

with discussing religion, could not decide whether to become a spiritua l i s t or a 

Roman Catholic at one time, and he was always praying and holding long serious 

conversations. He and Foyster played a lot of chess together, and spent much 

time in each others' company. \arrianne says Edwin was at a loss i n i t i a l l y 

as to what to believe about the 'hauntings'. He had been sceptical until he 

talked to Harry Price, who apparently convinved him of the reality of paranormal 

phenomena. later, while in the rectory he himself witnessed some phenomena, 

(see pages IOC/IOC of S?R Report 'The Haunting of Borley Rectory") and Karrianne 

says he became totally confused about the reality of the subject. She gives 

a picture of the three of them playing dice and word games for hours in the evenings, 

when Lionel and Edwin would discuss the poltergeist events, and religion, and 

she obsp-ves 'often I did not agree with either of them', Again, there are two 

possible explanations, and one can never be sure of the truth so long after 

the event. Edwin Whitehouse could well have been the focus of such genuine 

poltergeist activity as occurred, and this is probably the most likely assessment, 

file:///arrianne


especially since Marrianne herself says she witnessed some of these things 

when Edwin was present, and finds them puzzling. But i t is also possible (although 

perhaps less likely) that Edwin was a confederate of Lionel's, and would 'create' 

phenomena when Lionel was not there to do so himself. They were very close 

friends and Edwin was continually at the rectory. Marrianne says the meals 

at Sir George Vhitehoue's home were light, and Edwin had a healthy appetite -

she fed him at the rectory on most days. It is also noteworthy that the poltergeist 

phenomena finally ceased after Marrianne says she pleaded that the house be 

'cleaned'. She wanted a religious service. Edwin arranged for a mass to be 

said and Lionel officiated at a religious service. This also coincided with 

the time that Lionel became permanently confined to his wheelchair, and Ed̂ in had 

decided to become a Benedictine monk, and left the village. From then on 
the 

the phenomena ceased completely. Again we are left with^two possible explanations^--

the phenomena ceased because Foyster could no longer throw things without being 

detectedj and Edwin left the neighbourhood. It would be interesting to know 

whether Edwin experienced continuing poltergeisi phenomena in his monastryt 
genuine 

We cannot now decide whether Edwin was the centre of^poltergeist phenomena, 

or whether i t was a l l trickery. Marrianne herself confirms that the events of 

the bottle, tumbler and stiletto happened as described in the SPR report, but 

with the exception of the wall writings, which she definitely attributes to Edwin's 

conscious or subconscious self, she s t i l l thinks there is a possibility that i t 

was trickery. Edwin, of course, knew of the book, and that i t was meant to be 

a fictional account, and could have been, as we have said, a confederate of 

Lionel's. However, we are inclined to believe they were genuine phenomena. 

At the time the SPR report was written there was not such good evidence for the 

reality and objectivity of this type of phenomenon as there is today. The events 



described have a l l the ring of truth to anyone who has been as involved 

in this kind of research as one of us has (Iris Owen). Iris writes "I have 

personally seen a spoon rise from my dining room table and float several feet 

across the room before gently coming to rest on the floor, under a radiator. 

The event was 'triggered o f f by a remark that produced an emotional response. 

Cn another occasion in the 'Philip' experiment an ashtray rose from the floor 

to the ceiling by itself, and dropped down close by the person who was the 

'target' of a comment, This was seen by several people, and the sound of the 

ashtray hitting the overhead pipes, and then hitting the table was recorded"! 

We ourselves now believe that isolated spontaneous poltergeist phenomena are 

frequently 'triggered' as a release of suppressed emotion, and that they occur 

quite often. We have had hundreds of such incidents related to us. The 
as 

behaviour of the stiletto, the tumbler, and the bottle^related in the SPR report, 

seers to be perfectly typical of this type of phenomena. Edwin Whitehouse was 

certainly the kind of person to become the focus of such events. As we have said 

before i t is not entirely unknown for two people in the same household to become 

the focus for poltergeist outbreaks, and i t is certainly not impossible that 

two succeeding families in a house should he^ve such experiences. 

This fact could account for the i n i t i a l hearing of footsteps in the house, 

before Edwin Whitehouse was in the village. Either of the Foysters, or Adelaide, 

could have been the focus for the more minor events. Adelaide must -have been 

a very emotionally confused l i t t l e g i r l . She had lost her parents within a short 

time of each other under tragic circumstances. She had been taken away from 

her older brothers and sisters, and then finally brought to a strange country, 

and exposed to a l l the talk of ghosts and goblins. It is no wonder that 

she has most unhappy memories of her experiences as a young child! 

After the 'house-cleaning' and Edwin's departure to join the Benedictines, 

Karrianne writes "the house stayed quiet. Lionel's arthritis wasn't too bad. 



We built a doll's bungalow for Adelaide. Lion and I played snakes and ladders 

with the children. We burned without reading several letters whose postmark 

we recognised. Some really happy months passed. Then Lionel's arthritis 

caused him to be hospitalised". 

From then on the Foysters became increasingly concerned about Lionel's health 

and their financial future. This was the period during which Marrianne tried 

various jobs, including the flower shop venture with D'Aries. She started to 

foster children for long and short periods. These children were mostly placed 

with the Foysters by the Church of England Children's Society. This is a 

voluntary Society run as a charity by the Church of England which looks after 
provides 

children in need .^holidays for children from poor areas, temporary foster homes 

for children whose parents sre sick, and runs an adoption agency for children 

of unwed mothers, where the mother is unable to provide for them. The Society 

looks for accommodation for these children from among members of the Church of 

England, and i t was a completely natural thing that the Rector of the parish 

would be asked to help find homes for needy children. The Foysters had already 

demonstrated their generosity in this respect by their adoption of Adelaide 

before leaving Canada, and they started to look after children again at this time, 

r-.arrianne told us that Lionel and she both loved children, and she stated they 

'did not receive a penny' for looking after the children they took in at Borley. 

However, i t is very likely they received money for the children's upkeep and 

clothing. 



Marrianne tells us that Lionel managed the family finances, and he looked 

after the money from the flower shop. I arrianne continued to take in 

children right UP until she left England, after Lionel had died. She was 

looking after children at weekends who had been evacuated from the bombed out 

areas of London. When asked what she thought would happen to the children 

when she left for the U.S. she replied that she had thought the Children^ Society 

would reclaim themthey knew where they were'. She would have liked to have 

sent for John and Astrid after going to the U.S. but never had enough money. 

Fo, as we have said earlier, there were the three aspects to the alleged 

hauntings during the Foyster incumbency; in the first place, lior.el Foyster 

was writing a work of fiction, not fact, with the specific intention of making 

money. This accounts for the varying discrepancies that have been noted by 

those who have tried to obtain a picture of the sequence of events, Having 

lost his original/Diary of Occurrences'to Price, Foyster restarted the manuscript 

after leaving Horley, and did not bother to rewrite the story (or perhaps could 

not remember the details) so that it^coincide exactly with the previous account. 

This also explains why Foyster did not make much of the 'vine into ink' trick. 

Yarrianne says that they both recognised this ss a conjuring trick of Price% to 

'help things along' as she put i t . Secondly, in order to gain colour and 

background for his book Foyster manufactured incidents, or invented them (i.e. 

he related details of events that had not happened) in order to observe his 

visitors' reactions. Karrianne says that everyone concerned knew thatlhis was 

happening, and regarded i t as fun, and not to be taken seriously. It is 

impossible, as we have said, to be certain whether Frice was aware that Foyster 

was doing this, and Pretended to go along, in order to get the material for his 

own books, or whether he was completely deceived by Foyster. Kerrianne herself 



says she is not sure about this, although inclined to believe that Price must 

have had some idea. She felt he was too clever to be completely deceived. 

Apparently, also, no especial secret was made of the details of Lionels' illness 

and its prognosis, and i t seems likely Price must have been aware of this, although 

l i t t l e is made of the Foysters' over-riding concern about the future. Presumably, 

Price could have been 'biding his time' until he could use the material freely, 

and would be able to plead that he believed Foyster to be telling the truth. 

It is true that the "lost Haunted House in England" was published in 19**0, about 

five years before Foyster'? death, and i t was in relation to Frice's request for 

use of the "Diary" l.SS that Foyster wrote (as quoted in the SPR report) 'I am 

afraid that i t would clash with an effort of my own to do the same thing'. This 

implies, since we knew that Foyster was intending to write a book of fiction, 

that he believed Price was writing in the same vein, and he was finally persuaded, 

as we have mentioned, to lend the MSS to Price, who never returned i t . During 

the last five years of his l i f e Foyster was frequently very i l l , and almost 

completely bedridden , and he may not have been able to summon up the energy 

to protest at his material being treated in the way i t was by Price. But 

Price did not publish the bulk of the material until after Foyster's death, 

and his lectures, radio talks and so on, publicising the events at Borley mostly 

occurred after Foyster's death and when harrianne was safely out of the country. 

The facts of lionel's illness and its prognosis make a tremendous difference 

when looking at the many suppositions put forward from time to time about 

Karrianne's possi/ble motiviations for fraud, tai' from wishing to leave the 

Rectory, as has been alleged, they were happy there. She commented to us that 

anyone who had lived under the circumstances of their early days in Canada would 

regard living at Borley as a luxurious way of l i f e . The Kisses Bull had had 

some extensive re-decorating done before they moved in, and Karrianne says she 

loved the place, and especially the garden and grounds. 



3ut whether they had liked Borley or not, they had no money, and knew that 

when they left 3orley i t would be because Lionel would no longer be able to 

continue his ministry, and they would have r.o home to go to. Since the Rectory 

did not belong to them they could not be accused of trying to profit should its 

reputation for being haunted increase its value in the real estate market! 

Finally, in order to add confusion to an already confused situation, events 

of a poltergeist nature that eopeared to be genuine did occur from time to time, 

and, as has been previously stated, most frequently when Edwin Whitehkuse was 

present. *-Then you consider these three facts, together with the knowledge 

that, as ! arrianne says, 'everyone around joined in the fun,' i t is clearly 

impossible, now, to disentangle fact from fiction, or to make any judgement 

as to the reality of any of the events during this period of time. 

But we feel that what arrianne has told us makes sense. It is logical, 

and, what is more important, everything she has told us fits in with what is already 

known about the Borley hauntings during the Foyster incumbency. To us i t has the 

ring of truth. Nowadays we are very familiar with the large nurber of very 

profitable books and films that have been produced based on alleged hauntings, 

but bearing very l i t t l e relationship to the original facts. The book and film 

entitled "The Exorcist" is a well-known example in the field of poltergeistry, as 

is the current best-seller "The Arityville Horror". 3oth of these books were 

based on actual poltergeist events, but in both cases the events were exaggerated 

and dramatised to such an extent that they bore l i t t l e relationship to the 

actual events in their final accounts. Also, in the case of "The Amityville 

Horror" an ulterior motive emerges - Dr. Stephen Kaplan, Director of the 

Parapsychology Institute of America, 76-03 ^5th Avenue, Queens, N.Y. 11373, 

sent the following statement to THFTA (The Journal of the Psychical Research 

Foundation, Inc. Durham, N.C.) "After several months of extensive research and 

interviews with those who were involved in THE AXITYVIIIE HORROR, we have found no 



evidence to support any claims of a 'haur.ted house'. What we did find is a couple who 

had purchased a house that they could not economically afford. It is our 

professional opinion that the story of its haunting is mostly fiction". (Vol.5° 

lo.4. 4th Quarter 1977). In the same volume, Peter Jordan and Rick Ifloran have 

stated publicly that the book is grossly inaccurate, and that their investigation 

of the case did r.ot support claims of paranormal activity. Jordan is a field 

investigator for the PR? and Project Director for VESTIGIA, s research organization 

in i\ew Jersey, and l.oran is a photo journalist who covered the A mityville story 

since the first reports were made of strange occurrences there in February of 197c. 

In spite of this, however, we find an account in the Sunday Star of Toronto, dated 

2?th August 197''., stating that the author of the book (who was also, incidentally, 

the screen writer for the film, "The Exorcist") has received $6 million for the 

movie rights to the Amityville story. The Toronto Star article states that the 

book 'is based on the experiences of a couple who fled in terror from their six-

bedroom house in Amityville in January 1976, only 28 days after they had moved in 

with their three children. The author of the book did not actually visit the 

the house during the alleged hauntings, his story is based on interviews and 

local gossip Tvo years previously the house had been the scene of a grisly 

mass murder; a young man, aged 23, had killed his parents,tvo sisters, and two 

brothers; thus making i t an excellent target for a haunting! Somewhat 

surprisingly, the 'ghost' alleged to have been seen during the poltergeist events 

was not that of the murdered persons, but of the young man who committed the 

murders, and who is currently serving a l i f e sentence in prison for the Crime! 

An unusual twistt 

An article in FATE magazine in i-.ay 197'c states "the affair places uncommon 

demands on our credulity. Is there any evidence that George and Kathy Lutz 



actually witnessed such consistently dramatic occurrences? Our own investigation 

leads us to believe that while the Iutzes may have experienced some genuine 

paranormal events, these events were relatively infrequent and unremarkable. 

Certainly that is what the Iutzes originally reported to the press in February 19?6. 

To the best of our knowledge no objective evidence exists to support the more 

spectacular and bizarre claims the book describes. 

We base this conclusion on careful comparison of earlier newspaper and 

magazine accounts (many containing the Lutzes own personal statements recorded 

during the time of their brief stay in Amityville,) with Anson's copious material 

and on the testimony of individuals who the author credits with intimate involvement 

in the case". The authors of the article go on to comment that " i n a l l of their 

combined years of investigating such occurrences and studying the literature of the 

paranormal, we had never before heard of so much psychic activity concentrated in one 

area in such a short period of time',,., the book reads like a primer of paranormal 

occurrences with every conceivable type of experience reported". 

One cannot help being struck by the fact that exactly the same has been 

said of the Borley hauntings. If Frice had been alive today he might very well 

have made a fortune out of the film rights of his Borley books. Foyster, of course, 

was unlucky that he did not live to finish and publish his own book. It is 

interesting too, that in spite of the fact that serious researchers have proved 

that the stories behind the above mentioned books (The Exorcist and The Amityville 

Horror) are grossly exaggerated and distorted, and consist mainly of fictional 

accounts, this does not detract from their commercial value. Neither does i t 

prevent them from being presented as being at least based on real experiences. 

The general buying public does not seem to care very much whether the stories 

are true or not} they are prepared to believe them. 
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As we have said, we cannot now be sure where the most responsibility for 

the deception over 3orley lay. Foyster may have finally intended to present 

his book as fiction (even i f slightly based on fact). Price may have believed 

that Foyster was relating faithfully details of actual occurrences. Foyster 

was a scholar, a Vicar of the Church of England, Price could have argued that 

he would be the last person to t e l l outright lies, and i f Foyster told him i t 

was truth, he may have believed him. Foyster may have believed that he needed 

Price's belief and support to get the book oublished, and so let him continue 

to believe in the reality of the phenomena. Or he could have been deliberately 

cheating Frice to get his own back for his behaviour towards Karrianne. 

We cannot now know the truth. 3ut Price certainly emerges as an inadequate 

investigator, a journalist rather than a researcher; he apparently accepted 

everything at face value, and could not have investigated the occurrences 

in depth. So many facts could clearly have given him clues i f he had made a 
enauiries 

few ^ at the time. He did for Borley whay Jay Anson has done for 

Amityville. 

Finally, what about Karrianne? She has long been cast as the villainess of 

the piece, mainly because of Price's first accusation against her. For some 

reason, many people were prepared to believe Frice when he accused Karrianne,. 

We find i t interesting that Price was apparently prepared to believe in the reality 

of the poltergeist phenomena during the Smith incumbency, and did not level any 

accusations of fraud there, although many of the phenomena were similar to those 

experienced, apparently, by the Foysters. Karrianne's personal l i f e has been 

investigated to the last detail, on the assumption that since she indulged in 

deception, investigation of her private l i f e and publication of its results is 

justified. Unfortunately much of what has been said about Karrianne has 

been assumption, or part-truth, at best. Investigators have taken the line 

of reasoning that because she contracted a bigamous marriage to Fisher, and 



apparently indulged in sone extra marital affairs, she could have been equally 

deceitful in producing the phenomena 8 t Borley. In actual fact, the lives 

of many people could not bear the kind of intensive scrutiny to which Larrianne's 

private l i f e was subjected. It is important to clear up some of the accusations 

made and restore her credibility. 

In the first place, a great deal has been said and written about Larrianne's 

marital status and relationship with Lionel Foyster. The legality of her 

marriage to Foyster has been questioned. From her own account i t seems quite 

clear that this was a legal marriage. Although her second marriage ceremony 

to Greenwood was legal (the first having been a runaway affair without parental 

consent), everything now known points to the fact that she is telling the 

truth when she tells us that following her leg^separation from Grfceiwood 

he did gc to ^u-tvelia, where he subsequently died. She had this information 

from Greenwood's aunt, and so she could be regarded as a widow at the time she 

married Foyster. It seems very possible, however, that whether he had died or not, 

Greenwood had in some way obtained either an â iulment or a divorce. Greenwood 

was1 of course, under age, and the second marriage ceremony was without his mother's 

knowledge or consent. I-.arrianne says her father dealt with the lawyers on her 

behalf, and visited England to see lawyers when they were told Greenwod wished 

to remarry, end she has a recollection of signing papers at some time. She 

had always refused to accept money from Greenwood, and he never contributed to 

the upkeep of the child. Furthermore, Lionel Foyster was, of course, completely 

aware of her marital status, or otherwise, when he suggested she join him 

in Canada and become his wife. They had been corresponding frequently for some 

time, and she had told him about her marriage and the baby, and the subsequent 

events. Of course her parents were corresponding with him too, and would have 

advised him of the tru<position. 



However, an intere? t i r i 2 fact emerged from conversation with Karrianne 

in regard to her marriaee with Foyster. She tells us that at the wedding 

reception Iionel was boasting to Dr. Smithers, who performed the marriage 

ceremony, that he, Lionel, had baptized Karrianne when she was a baby. He 

was very disturbed by Dr. Srlther's response to that information. According 

to Karrianne, Dr. Slithers said that the marriage, although legal in the eyes 

of the law, would not be rezp.rdffc) as valid in the eyes of the Church, 8 S lionel 

stood i r the relationship of a spiritual father to Marrianne. Karrianne 

says this shocked lionel very much. We cannot ascertain i f the particular 

church or congregation to which they belonged did, in fact, hold that view at 

that tire. It see^s very strange to us that this should be so, but Karrianne 

assure^ us th*t i t is true. T-1hat is important of course is, that i f Lionel 

Foyster believed that as far a? the Church was concerned his carriage was not 

valid, this explains his subsequent acceptance both of iarrianne's 'flings' as 

she describes them, and her biparous marriage to Fisher. Whatever the facts 

regarding this alleged statement of Dr. Snithers however, there remained, as 

there had always been, a deep affection between Karrianne and lionel Foyster, 

although this ap^fprpd at time to be the relationship of a father and daughter, 

rather than that of husband and wife. This father/det>ghter aspect of their 

relationship probably became strenghtened further when Foyster became stricken 

with arthritis a few years after their marriage. They were married in 1922, 

and visited England for three months in 1924. Lionel developed bronchitis 

on the journey home in 1924, and in the summer of 1925 he had a heart attack 

while swimming. That winter he had his first attack of arthritis, and realised 

he would have to take lighter work. He had been looking after 3 parishes, 

and they moved to the quieter town of Sackville. So Lionel Foyster had only 

about two years of good health after their wedding^ But, as we have said 



their relationship was very close. Larrianne s t i l l speaks of him affectionately 

by her pet name of 'lion', and often uses the present tense when talking about 

him. He was clearly the most important men in her l i f e , and they remained 

married and together for twenty three years. She makes i t clear that she 

never had any intention of abandoning Foyster while he s t i l l lived in spite of 

her 'flings', '-"hen she'married'Fisherlionel was very i l l , they had given notice 

of leaving Borley, and she thought he might never come out of the nursing home. 

r.arrianne says lionel became increasingly worried while they were at 

Borley as to what might become of her when he died, and had various ideas for 

making provision for her. As we have said, the publication of the book was one 

idea, and the opening of the flower shop in london was another. The agreement 

in this case was that ! arrianne should run the shop and D'Aries grow the flowers 

in the rectory garden. D'Arles was reputed to be good at growing flowers. 

But either this reputation was unjustified, or he became lazy and would not bother, 

an<* the business failed because he could not produce the flowers to sell, 

r.arrianne had, and s t i l l has, a great love of flowers. She says how she loved 

the Rectory garden in the Soring, and has told us about the beautiful flowers 

grown in the gardens of Sir George and lady Whitehouse. lionel managed the 

flower shop finances; he apparently kept a l l the household accounts, and r.arrianne 

tells us that the incident that has been related of D'Aries seen weeping in 

the churchyard, happened following a row they had had over D'Arles failure to 

produce the flowers. During this period they were also looking after various 

children, for long and short periods, mainly obtained from the Church of England 

Childrens' Society. >.ost of these were probably foster, but some stayed for 

much longer periods than others. The laws regarding to fostering and adoption 

at that period of time were much more flexible than they are now, and volunteer 
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societies, such as the Church of England Childrens 1 Society, were allowed 

a great deal of disc r e t i o n i n the disposal of the children who came into t h e i r 

care. Children were fostered, often, f o r long periods, then i f the arrangement 

was sat i s f a c t o r y to a l l parties, adoption could be arranged^ Or the chi l d could 

-Ceyndivi a foster c h i l d . Children from c i t i e s wtfre often sent into the 

country f o r holidays, t o recuperate from i l l n e s s e s , to be looked a f t e r when there 

was i l l n e s s i n the family home, and so on. One of us ( I r i s ) had a great aunt 

i n an East Anglian v i l l a g e , very much l i k e Borley, who used to take i n children 

from the C. of E. Childrens Society i n just t h i s way. Sometimes a chi l d would 

stay fo r a year or more, sometimes for two or three weeks. The Society would pay 

the expenses of the c h i l d , feeding, clothing, and so on, and the foster parent 

would make a very t i n y p r o f i t . l.arrianne t e l l s us she never 'received a penny' 

fo r the children she looked a f t e r , but we think she means she did not make 8ny 

extra money f o r her fostering, and th i s i s probably true. Of course a 

Church of Fngland Rector and his wife i n a small r u r a l v i l l a g e would be most 

excellent prospective foster parents f o r the Church of England C h i l d r e n S o c i e t v j ^ 

wards, and I arrianne says they were constantly i n touch. 

A f t e r the f a i l u r e of the flower shop venture l i o n e l began to have long spells 

of i l l n e s s and from time to time spent weeks, and even months i n the long helford 

Nursing Home, ilarrianne says he was always urging her to look around f o r 

someone whom she could marry a f t e r he had died, and i t was during one of the times 

that he was i n the Nursing Home that she met Henry Fisher. She vent through 

a form of mariiage with him, and liv e d with him i n Ipswich, while Foyster was 

i n the nursing home. During t h i s flare-up of his i l l n e s s i t became clear that 

Foyster was unable to continue his duties as Rector of Borley, 8nd arrangements 

were made for them to leave the l i v i n g . Foyster was told of the 'marriage* by 

Karrianne shortly afterwards, and when they moved from Borley he posed quite 



happily as I'arrisnne's father, and she became known as Mrs. Fisher in their 

new home. Her intention apparently was that i f Foyster did not recover from 

this bout of illness she would be rarried and provided for. Although she 

says Foyster knew that the marriage was bigamous, she seems to believe that 

Fisher never knew the truth. She had a small baby at that time, another one 

fostered through recommendations of the Church of England Society, and i t is 

possible that she allowed Fisher to believe this child was his, in order to 

persuade him to go through the marriage ceremony. Fosyter was almost completel 

incapacitated ?t this tire and confined to his bed. Fisher worked, mainly as a 

long distance lorry driver, and contributed to the upkeep of the home, and 

harrianne worked as a cinema usherette. Fisher was away from hone a good deal 

at his work. The need for money was dominant a l l the time, i t seems as i f 

there was no pension fcr Foyster, rian-ianne describes them as being penniless 

at times. Unfortunately she did not get on with her new in-laws. She says 

she and Fisher had arguments, and his family did rot accent her. The 'marriage' 

failed, and Fisher finally left her. The stayed on alone with lionel until 

he died some time later. 

The marriage to O'Neil offered her a chance to get back to the Vew World, as 

she s t i l l calls i t , where she was always happy, and to which she had longed to 

return. By then Foyster was dead, and she and O'Keil planned to marry, but 

she feared that i f they waited too long he might be sent away and not return. 

He was in fact due to go to Eurooe for a r«v months. She told hin she was 

pregnant, and he agreed to marry her. On his return from abroad she and Vincent 

were waiting for him. She moved to a War 3rides' came where her papers were 

processed to enable her to go to the U.S. When asked about the children 

she had left behind she claimed that she thought" the Church of England Children's 

Society would reclaim them. She has never made i t very clear whether ̂ evf 

had actually adopted any of the children other than Adelaide, who was legally 



adopted before they l e f t Canada, but i t seems there were no lega l formalities 

entered into i n respect of the other children. Karrianne i s reluctant to 

ta l k about Adelaide, and she has completely lost touch with her. Adelaide 

was of course her legal r e s p o n s i b i l i t y . I imagine that when the Foysters 
boarding 

l e f t 3orley Adelaide was cut in^school so that she would not reveal the truth 

of i.arrianne's relationship to Foyster when she was •married' to Fishert 

Karrianne would not t a l k about her. In 1945 when r-Jarrianne l e f t f o r the U.S.A.. 

Adelaide would, of course, have been 17 years old, and presumably no longer 

f i n a n c i a l l y dependent upon '. arrianne. A child could also l e g a l l y leave home 

at 16 years of age, and so she was l e g a l l y independent of I arrianne. 

Karrianne says Adelaide has 'suffered enough' and should not be bothered 

further. 

i-iarrianne i s nor.? a c i t i z e n of the U.S./j, Her marriage to Foyster was legal i n 

the eyes of the law, whether or not the church at that time and place regarded i t 

j — as void i n the s p i r i t u a l sense. Her marriage to C T e i l was l e g a l , as she had been 
i 

a widow for some months when she married him. Her marriage to Fisher was 

™ bigamous, but he deserted her! I t seems l i k e l y that he was not aware that the 

marriage was bigamous. Marrianne t e l l s us she divorced C T e i l on account of 

1 . his alcoholism, but they remain on f r i e n d l y terms, and while one of us (Faulene) 

was interviewing her i n e hotel room she called O'I'eil and asked him to fetch 

her and take her home, as i t was la t e at night. Vincent, the baby she took to 

the U.S. i s s t i l l l i v i n g at home with her, and they are apparently very fond of 

each other. He i s now i n his early 3C's. 

One f i n a l point has to be made on >Jarrianne's behalf, as so much weight has 

beer, attached to i t i n reporting events at Borley. This concerns the state 

of her health. Karrianne was indeed a normally healthy young woman during 

ili her l i f e at Borley, except that f i r i n g the early days of her marriage to Foyster 
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she developed some gynaecological troubles, which caused heavy loss of blood 

at certain times. The operation she had i n Amherst Hospital to correct 

this condition was only p a r t i a l l y ' s u c c e s s f u l , 8nd she suffered from t h i s complaint 

subsequently. This heavy loss of blood was the cause of the f a i n t i n g f i t s and 

the frequent i l l n e s s e s so often commented upon i n the reports. One has to 

r e a l i s e that the modern hormone treatments which would now be available were not 

available at that time. 

As a f i n a l conclusion, one has to recognise that we are r e l a t i n g only 

what Marrianne has told us. There i s now no way of proving that one opinion 

as to the truth of the matter i s more believable than another, except by 

comparing the accounts and trying to see which version makes most sense. 

The Rev. Foyster i s long dead, and can no longer confirm or deny what his 

widow i s saying, and the same applies to Harry Price. Fisher i s dead and 

cannot corroborate or deny I arrianne's statement that Foyster acceded to'the 

bigamous marriage by v o l u n t a r i l y posing as her father. Karrianne herself i s 

just on 60 years of age, although she s t i l l looks much younger, and she s t i l l 

works, for a Committee or. Aging!. She dresses smartly, i s a l e r t , and appears 

to have a very good memory for oast events. As the reader can see from the 

accounts printed verbatim i n the e a r l i e r past of t h i s report, she has not l o s t 

her a b i l i t y with words, 8nd the material i s extremely well typed. She s t i l l 

writes 'pieces 1 f o r the l o c a l oaoer, and composes small poems f o r publication. 

Ker own reaction when f i r s t contacted was of dismay and horror. She wrote back 

to say that she was "under the impression that I had at l a s t achieved privacy. 

I have suffered much at the hands of sensationalists ... I was not a central 

figure(at Borley) unhappily I happened to be there when the time was ri g h t 

f o r the sensationalist to make heyday .... I am the innocent victim". She 

only consented to t a l k to us on the basis lhat she would relate her story to 

someone who was not previously involved i n research at 3orley, and that her version 
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of the events would be what w?s printed. This we agreed to. Karrianne also 

told us of the interview granted to Kr. Robert Swanson of the ?araosychology 

Association in Kay 195? • -he gave us permission to use these tapes i f we 

wished, to check the story she was telling us now. She said that during those 

interviews she had been questioned on a yes-no basis, and remarked that the lawyer 

seemed more interested in her sex lif e than on what had really happened. She 

maintained that she had told him then that most of the events alleged to have 

occurred were fiction and not fact. She said that i f she had been asked she would 

have related the whole story then,, but she felt she was being threatened, and 

decided only to answer the questions cut to her. Due to the generosity of Mrs. 

Babs Coly, President of the Parapsychology Association, we were furnished with a 

transcript of the tapes of those interviews, or rather with as much as remains, 

some of the material having been lost during a flood in the basement of the P.A. 

We had access to this material on the strict understanding that we did not wuote 

directly fro- the transcripts, or use them in any way other than to check the 

information Marrianne has given us recently, with what she said at that time. 

A lot of the questioning was based on events as described in "The Haunting of 

borley Rectory" and therefore is irrelevant, as we have pointed out that Karrianne 

has stated that i t was meant as fiction - the reality of any specific event is 

immaterial in that context. It is interesting that many of the events that 

Marrianne is questioned about in the interview are completely new to her. This 

bears out the fact that while she says Foyster read and passed around the manuscript 

headed "Diary of Occurrences" while they were s t i l l at Borley, after this document 

was 'lost' by Price and he (Foyster) started to rewrite his book when they had left 

Borley, Karrianne herself was no longer interested, and did not see or read the 

later manuscript. She regarded i t as something that kept Foyster amused while 

he was confined to s wheelchair, and later to bed. 



In the interview in 195? she allows i t to be believed that Foyster did 

not know of the existence of her son, Ian, and that he was passed off as her 

younger brother. This fact, is of course, irrelevant to the hauntings, but forms 

part of the general attack on rarrienne's character and her alleged deceitfulness. 

However, her present account seems much more realistic. After a l l , Foyster 

was primarily and originally a friend of her parents, and during her childhood 

he wrote to her more in the capacity of an honorary 'uncle'. Also, he visited 

them on a number of occasions when he came from Canada on vacation - marrianne 

tells us of the way he kept them a l l spellbound by his descriptions of the 

beauties of Canada. Her marriage to Greenwood and the subsequent birth of the 

baby was told him in letters written at the time, and her present account 

that Ian visited them in Canad? and stayed over while lionel was visiting St. 

Luke's Hospital, and that he remained in Canada to complete his education 

when they returned is much more plausible. She says that lionel paid for Ian's 

education, and certainly until he lost his money in 1928 Foyster seemed well 

provided for financially. The Foysters visited England <it \ecildf{/>lc€after their 
and / f 2 6 

marriage^in 1 9 2 v i s i t i n g both with Karrianne's folks in Ireland, and with 

the Bulls near Borley. It \JVould have been impossible for Marrianne to have 

pretended Ian was her brother and not her son, when her husband was s t i l l in 

such cloe touch with her parents. 

Apart from that one instance there are no important discrepancies between 

the answers to the questions put by Y.r. Swanson, and the ItofotlHCtfibn Karrianne has 

given us in the ̂  interview.^ letters and telephone conversations. 

As previously stated we are most grateful to l.rs. Coly for the opportunity 

of checking this information. 
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SOLKARY. 

In order to stten-nt a summary of the 3orley hauntings, and arrive at some 

conclusions as to what really happened, one has to look at the whole history, 

and attempt to evaluate the happenings during the various periods. This is 

what the authors of t^e report (which as published in January 1956). attempted 

to do during the course of their enquiry. It is impossible to ignore events 

occurring Previously to, and following the Foyster incumbency in d. ny report 

on Borley. During the past twenty ysars or more our own knowledge of the 

type of events frequently described as having occurred at Borley has advanced 

and changed, so that there are acceptable explanations for some of the events 

which seemed inexplicable at the time. It seems a good moment to attempt 

sc-np re-evaluation, together with the more detailed picture of the events 

during the Foyster incumbency. Obviously after this laose of time there will 

remain so>-e loose ends and variations of detail. 

Ve can look at the periods separately, as was done in the S?R renort. 

Of the first period, from lp62-1927 while the members of the Bull family 

were living at the Rectory, l i t t l e need be said or added. It is a typical 

ghost story, of s type which abounds in England, Although embroidered and 

added to over the years by the local people for various reasons, i f nothing 

further had happened the story would have eventually faded away as a local legend, 

The advent of electricity to the village streets, the improved transportation 

in the form of local buses to the nearby towns, the popularity of the movies 

relieved the boredom of the local youth in many a village, and most ghost stories 

were forgotten. One of us (Iris) was a child in a small village in that 

part of England during the twenties and early thirties, and there was scarcely 

a village in the neighbourhood that did not have its local ghost story, and 

many boasted of more than one. lost of these centred around the village 

church and graveyard. 



Iris writes - "I remember vividly that we children used to 'play ghost' 

around the graveyard; we would Hress in something white (an old sheet perhaps) 

and, waving a luminous object, dart among the tombstones, howling like banshees. 

Ve also found a small hidden door at the back of the church intended for use 

by the bellringerf who, having rung the congregation 'in' on Sundays, would 

slip out the back Kay during the service, only returning i f their presence 

was needed to ring the congregation 'out'. The existence of this door was 

known only to a few, and i t was often left unlocked, so we children would 

sneak into the church, sometimes waving flashlight^, and claying on the 
been 

organ i f i t had/left unlocked. Since the front of the church was securely 

fastened this gave rise to the story that 'spirits' sometimes entered the church 

at night and ghostly music was heard coming from the organ. I.any of the 

more superstitious of the villagers would not go near the church on a dark 

winter's night'.' The history of b'orley from 1*62-1927 has to be regarded 

as a mixture of suDerstition and pranks, 

Eowever, in 1927, the Smiths came to the Rectory, and th:'s is the period during \ 

as was stated by the authors of the S?R report, the story of the Borley 

hauntings became changed from a local unimportant ghost story to something that 

attracted nationwide attertion. The story of the Smiths' coming to Borley 

is told in the S.-R report, but I will recapitulate briefly. I> r. and ;-;rs. 

Smith h8d spent their early married l i f e in India. However, Mrs. Smith 

contracted a serious illness and i t was felt that she should return to England. 

1 r. Smith decided to take Holy Orders and obtain a living in England. This he 

did, 8nd they were offered the living at Borley, which they accepted. They 

took the Rectory on trust, not having seen i t before accepting the living. 

The Rectory was in a dreadful state, as the S?R report states, the sanitation 

was bad, there were broken pipes, the water had to be hauled from a well, the 

roof leaked. The heating was inadequate (especially for a couple who had 

lived so long in India), and the rectory as a whole was in a shocking state 



of repair. The Smiths were appalled. They took with them one resident 

maid, a girl of 15 year? of age, Mary Pearson, and she had a young man friend 

(whom she later married) Fred, aged 16/17 years. The Smiths knew nothing 

of the ghost stories when they went to 3 o r l e y , but the villagers quickly 

apr^ised them as to what might be expected to happen. They discovered that the 

parishioners were reluctant to come to the rectory at night for fear of the 

ghosts. The Smiths went to Borley in October 192°, and in June 1929 wrote to a 

national newspaper seeking the heir ci a psychical research society. (It has 

been alleged they honed that the church authorities would listen kindly to a 

request for a transfer i f the rectory acquired a reputation for being haunted). 

They related to the r.ewsppner sore of the previous stories of the ghosts, and 

told of poltergeist type phenomena they were themselves experiencing. This 

contact had unexpected results. The Daily ' irrOr IJito 1" to whom they had 

written called on the services of Harry Price, at that time well known as s 

psychic investigator, ard Price, together with s reporter from the ..irror, visited 

the rectory. The resulting publicity was overwhelming. The happenings now 

taking place appeared to be a mixture of the previously attested 'hauntings' 

(i.e. people were reporting seeing the 'ghost' of the lun, and the phantom coach 

and horses) snd also a rev kird of phenomena which were of a poltergeist type 

in nature. Incidentally, Marrianne has told us that the Misses Bull kept an 

old-fashioned coach which was used frequently by an elderly cousin in her 

visits around the neighbourhood. Marrianne says they used to joke about this, 

and refer to i t as the 'phantom' coach or the'headless'coach (presumably 

referring to the alleged state of the coachman! )• Marrianne says that she 8nd 

lionel used to say they 'wished the headless coach would give them a ride to 

Sudbury' - the local bus service was pretty poor. The villagers must have a l l 

known about this coach, but i t seems strange that nobody has actually mentioned 



the existence of this res! coach, and the fact that i t was in use until at 

least the early thirties. Cf course at that time in the rural areas of 

East Anglia many people s t i l l travelled around their local neighbourhoods by 

pony and trap. 

In the light of hindsight the poltergeist type happenings would seem to 

be a logical occurrence. Whether the events centred around the Smiths themselves, 

who were certainly undergoing sufficient emotional tensions to be the focus of 

such an outbreak, or whether they centred around iary Pearson, who having been 

indoctrinated by the villagers about the hauntings, was probably scared ftut of her 

wits around the rectory, or whether dlt tkitCj^ the focus, i t would be impossible 

to decide now. However, our work on the poltergeist phenomenon, and on the 

Philip experiment in particular, has shown us that this could be regarded ss 

a natural sequel to the previous events. Typical poltergeist phenomena happened 

and^as the story of the nun was already in existence, i t would be expected that 

she would be the ghost that was 'seen1. Parry Price arrived, in fact, in the 

middle of a typical poltergeist outbreak. It is interesting also, that during 

the 'searce' held in the Blue Room or. the occasion of Price's first visit 

taps were heard coming from the wooden back of the mirror in the room, and 

on being questioned, the communicator identified himself as Harry Bull. Cur Philir 

experiment has shown clearly that in this situation the communicator will claim 

to be whomever the majority of the ^atficcjp&hn^ group expect or wish i t to be. 

The content of the material obtained in this situation, of course, comes from the 

subconscious minds of the participants, and answers to questions will be just what 

are expected in the circumstances. So we believe Price walked into a full-blown 

poltergeist situation, triggered of by the emotions of either or both of the 

Smiths and I.ary Pearson. Although Price was considered to z.* a very good 

investigator at that time, he, along with many other researchers in the field 

of parapsychology, did not fully understand the mechanics of the poltergeist 

phenomenon. Also, in view of later investigations conducted by Price himself, 



we have to wonder whether he right not himself have helped events along when they 

began to die dovn, as they often do in these circumstances. The incident of the 

water turning to ink at this time is worth remembering, as, during the Foyster 

incumbency, a glass of wine was turned into ink, while Price was present, and 

which Marrianne says she end Foyster always regarded as 'just 8 magician's trick' 

which Price performed. 

Finally, let us look at the fourth period of the hauntings - that time after 

the Foysters had left the rectory and i t remained unoccupied. It was never 

used as a home after the Foysters left in October 1935 i they had been there for 

just five years. Some eighteen months after the Foysters left, and five and 

a half years since his last visit to Borley, Price took a tenancy of the rectory 

for a year, beginning on 19 - ay 1937. He pdvertised in'^he Times^for people 

to take part in investigations there, and finally employed some 48 volunteers. 

These people visited the rectory, mainly at weekends, during the year following. 

The Arbons were s t i l l living in the cottage, and were entrusted with the keys. 

(It is interesting to note that '. arrianne commented to us that the occupants of 

the cottage "told Frice a bunch of tall tales. They decided to cash in on the 

act independently". In the SPR report i t is noted that 'the caretaker gives up 

his keys very readil;/ to anyone', and i t was also said that on one occasion when 

'a dark figure was seen' i t turned out to be i.r. Arbon, having a look round to 

soo i f anyone was about. (F. 124 of report!. So we have the possibility of 

continued 'encouraged' stories by the Arbons. 

Also, Price's Blue Book of Instructions to investigators, well-meaning though 

i t may have been, probably had the effect of stimulating imagination and producing 

exactly the apparitions and stories that were expected. One cannot say now 

whether Price was or was notco-rare of this possibility, but research during 

subsequent years points to the fact that in such a situation i t is very likely 



that sore people among the investigating team are very likely to see a 'ghost*t 

It was the result of just such an experience that led to the start of our 

Philip experiment. T/.'e sent a team of inexperienced amateur investigators 

to an allegedly 'haunted' house in Scarborough, Ontario. Events of a poltergeist 

nature had beer taking place, and the occupant, having discovered that a previous 

tenant had committed suicide by hanging herself in the basement, claimed to hsve 

actually seen the ghost of this lady, whom she felt was responsible for the 

unaccountable things that were happening. Cur team visited the home, and listened 

to the tale of all the experiences. They decided to visit again on the next 

evening, and planned to spend the whole right in the haunted basement to see 

if the ghost would zrve-r. They were furnished with a li s t of 'instructions* 

on what to do and how to behave when investigating a haunting. Sure enough, 

at around 3 a.m. when they were a l l in a state of emotional tension waiting for 

something to happen, »nd when they were also probably, quite physically tired, 

some members of the tea.'" 'saw s horrible face looking at them' (their own words). 

Questioned further they felt i t resembled the face of the previous tenant, as she had 

been described to them. They endeavoured to take a Picture, but a l l that came 

out was a grey picture of the wall, with a blue dot in the middle, the room itself 

did not come out on th*8 photograph. All the previous and subsequent photographs 

on the roll *rere completely normal. T.'hether the excitement produced a 'poltergeist-

type* malfunction of the camera, or they just plain 'goofed' the picture i t is 

difficult to say. (Incidentally the picture was sent to the Kodak laboratories 

for comment who could offer no explanation for the strange effect). The members 

of the team who had remained relatively calm, and who did not see the ghost, 

felt that the camera had been handled properly, that i t was pointed in the right 

direction, and that the flash bulb went off. It was as a result of that 

incident end the discussion^e had following i t , that we attempted our Philip 

experiment, which was initially, an effort to deliberately create a ghost. 



With regard to the olanchette writings, again, our Philip experiment 

proves what many researchers already believed, that the content of these messages 

comes from the subconscious minds of the participants. It is very interesting 

to look at the reports of the planchette and ouija board sittings of the Gl8nvilles 

in the light of the knowledge we ourselves have gsiuyed from our Philip 

experiment. A f u l l reoort of some of the Glanville sittings is given in the 

pages following P. 12C of -rice's "The End of Borley Rectory", and they are 

extremely reminiscent of our Philio experiments^ fi'xcept, of course, that our 

Philip experiments were always held in f u l l light. 3ut the content of the 

messages obtained by the Glanvilles seem clearly to be a mixture of already 

'known' (or accepted) facts, and a 'fantasy' emerging from the subconscious 

minds of the sitters, - to f i t the story, so to speak. It is interesting that 

wher thg facts do rot quite f i t the story, or when there are anomalies, (such 
alleged 

as the different dates of her owr. death giver, by the^spirit of Katie Boreham), 

Price assumes there are 'lying spirits, just as there are lying humans' (p. 145), 

whereas, in the light of our 'Fhilip' experience, we would say that either the 

members of the participating group fird i t difficult to remember everything that 

has gore before, or, as sometimes happened, i f the composition of the groao varied, 

then the story itself became varied to match the feelings or beliefs of that 

particular 'quorum'. A striking example of this in the Philip group was over 

the question of smoking. It chanced that two or three members of the group are 

addicted smokers, while two others very much object to even being in the same room 

where others are smoking. If the non-smokers (olus those members who while 

not smoking themselves nevertheless tolerated the smokers) were a l l present, 

Philip, on being questioned, would reject the idea of smoking; ashtrays on the 

table would be tipped off, and loud negative raps would signify his displeasure. 

If however, the non-smokers were in a minority, and a l l the smokers were present, 

Philip, when questioned would loudly affirm his love of smoking, answering 



in the affirmative when questioned as to whether he himself liked smoking. 
m The ashtrays would remain on the table. It is also interesting that the 

* only time during the Philip experiment that an object was thrown in a 

* poltergeist-like manner was over this divided question of smoking. The group 

— had started working, and three people were at the tape-recording apparatus, 

Dr. Whitton, wit v t ue errrhones on^monitorine; the input, Frank Riley and Craig 

mi Knudsen operating the controls. The smokers at that moment were in the majority 

and they were indulging, gnd gr ashtray was on the table, l.argeret Sparrow, 

the most intolerant of the ron-smokers entered the roor late, and seeing the 

situation exclaimed 'Philip' you don't like smokij-.g do you:' The table 

immediately rapped "I'o".. Sidney then said, pacifically, 'alright then, we will 

mi put the ashtray or. t v p floor' and he lai' J i t or. the floor behind himself. 

Sue took the seat next to Sidney and the session restarted. Frank Riley, at 

the tare recorder, made sore remark about Sue being a 'killjoy', and she made 

an equally joking rude retort. At that moment, the ashtray dropped down from 
L 

the ceding and landed by Prank's feet, just missing his ear on the way down. 
mt Vhittor and £Vraig Knudsen, ft th* t'-ve recorder, heard the ashtray hit the 

overhead cipps r-nrf f a l l t o the ground. All the members of th«= group were sitting 
m around the table, hands or. the table. (Dr. Vhittott was watching them end would 

by anyone 
have seen any movement^to pick up the ashtray, as would a l l the other members of 

! the group)» fl/fcbody observed the ashtray rise from the floor, as they were looking 
m t 

t 

mt 

towa.rds the centre of the table, and at each other at the time; some had their backs to 

i t . The three nen at the tape recorder only saw i t as i t f e l l , apparently, 

from the ceding. The sound of the ashtray falling, and the comments made at 

the time were, of course, cLM part of the recording. This was one of the many 

episodes that caused us to realise that the content of the messages received in 

this type of session comes from the minds of the members of the group, and that 

this content can, and does, very according to the composition of the group and 



their varyxrg ideas and beliefs. To us i t demonstrates that the material 

derived from the planchette sitting? of the Glanville could very well have emanO.f'eci 

from the subconscious beliefs and fantasies of the participants. 

?o, in retrospect, i t seems possible there is a logical explanation to f i t 

a l l the different phases of the alleged hauntings at Borley over the years. 

The events follow a pattern which has been seen several times in cases which 

have made t^e headlines in the media. A. combined haunting and ooltergest outbreak 

is reported, followed by the arrival of investigators and journalists. 

The possibilities present in a 'good story' are obvious, and the story is 

embroidered, and expanded. In many of these cases a psychic is called in to make 

contact with the ghost, and find out what is needed to bring peece to the 

supposed 'unquiet spirit'. In the case of Borley the Glsnvilles seemed to 

have played this latter role, and thus gave further substance to the account 

by confirming the existence of such a 'spirit'. It has become a well-recognised 

sequence of everts. 



Page 33 (above) Early photograph of Borley Rectory, with the Rev 
and Mrs H. D. E. Bull and seven of their daughters; (below) Borley 
Rectory drawing-room, early twentieth century 



U27 (below left) The Rev Guy Eric Smith, Rector T928-30; (below 
nght) Mabel Smith (Mrs Eric Smith) at Borley, 1929 



Page 52 (above left) Francois d' 
A i l e s (Frank Char le s Fearless, 1894-
19(>(i); (above right) M a r i a n n e Foy­
ster ( M r s L . A . Foyster); (below) the 
Rev L i o n e l A l g e r n o n Foyster. Rec­
tor 1930-5. at Bor l ey 


